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سال پنجم/ شماره نود  و یکم/ سه شنبه ۸ مرداد ۱۳۹۸/ قیمت ۲۰۰۰ تومان 

هفته نامه

ضربان  اقتصاد شهر

گزارش

نگاه به جهان از زاویه دید کودکان
پوستر سی و دومین جشــنواره فیلم های کودکان و 
نوجوانان اصفهان با مختصات جهانی، توجه به ویژگی 
های تاریخی و جغرافیایی اصفهان و ایران و نیز نگاه به 
جهان از زاویه دید کودکان، رونمایی شد. پوستر سی 
و دومین دوره جشــنواره در حالی از درون صندوقی 
که با صنایع دســتی شــهر اصفهان مزین شده بود، 
بیرون آورده شد که نوای سرود »ای ایران« کودکان 
اصفهانی، فضای تاریخی ســر در بــازار قیصریه را پر 
کرده بود.با حضور پرشور کودکان، هنرمندان و مردم 

شهر اصفهان عصر سه شنبه پوستر...

  گفت و گو

نوید سالی پرسود برای سهامداران
معاون اقتصادی و مالی شرکت فولاد مبارکه اصفهان 
معتقد است،  در ســال ۹۷ با افزایش تقاضای داخلی 
برای محصولات شرکت مواجه بودیم به همین دلیل 
میزان فروش صادراتی با کاهش همراه بود.  طهمورث 
جوانبخت، در این گفت وگو به جزئیات تولید و فروش، 
سودآوری، بهره وری و بازدهی سرمایه فولاد مبارکه 
اصفهان و همچنین به بازدهی ســهام و برنامه های 
جدید این شرکت بزرگ فولادی پرداخته است. سال 
۹۷ یکی از موفق ترین ســال های عملکردی شرکت 

بود و توانستیم با همدلی و همکاری...
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تورم توهمی 
دیدگاه اقتصاددانان اصفهانی به  طرح حذف چهار صفر از پول ملی؛

0۴

      در گفت وگو با دکتر عباس نصراصفهانی مطرح شد؛

سهم خواهی احزاب آفت اداره شهر 
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فرماندار شهرستان اصفهان از اختصاص ۷۶۵ میلیارد ریال اعتبار از محل اعتبارات تملک 
دارایی سرمایه ای به شهرستان اصفهان خبرداد.  به گزارش اقتصادبازار، حسین سیستانی 
در نشست شورای برنامه ریزی شهرستان اصفهان با اعلام اینکه این میزان اعتبار در قالب 
اجرای ۳۸۳ پروژه نیمه تمام اختصاص یافته است بیان داشت: الویت ما با پروژه های نیمه 
تمام است و پروژه جدیدی در سالجاری تعریف نشده است. وی افزود: بیشترین اعتبارات 

مربوط به سازمان نوسازی بهسازی مدارس بوده است.

مدیر عامل بانک کشاورزی ایران از استمهال 2 هزار میلیارد تومان بدهی معوق بانک 
کشاورزی خبر داد و گفت: طی دو سال گذشته تسهیلات بخش کشاورزی دو برابر شده است.
روح الله خدارحمی اضافه کرد: توسعه کشت گلخانه ای، گیاهان دارویی، تامین ماشین آلات 
کشاورزی پرورش ماهی در دریا از بخش های اولویت دار بانک کشاورزی در ارایه تسهیلات 
است. وی افزود: دریافت کنندگان تسهیلات بانک کشاورزی می توانند از ۳0 درصد 

تسهیلات دریافتی برای جبران افزایش قیمت ها استفاده کنند.

  نوسان: هاشــم امینی گفت: سامانه 
آبرســانی حوزه اصفهان بزرگ یا همان 
سامانه دوم باید ۱2 ســال قبل تکمیل 
می شد و به اتمام می رســید اما این امر 

تاکنون محقق نشده است.
مدیرعامــل شــرکت آب و فاضــلاب 
اصفهان اظهار داشت: دلیل افت فشار آب 
آشامیدنی در برخی از نقاط این منطقه 
شرایط خاص ســامانه آبرسانی اصفهان 
و ظرفیت محدود آن اســت و برای حل 
آن چــاره ای جز راه اندازی ســامانه دوم 
نیست. وی خاطرنشان کرد: شرکت آب 
منطقه ای اصفهان مجری طرح، اکنون در 
حال ساخت تصفیه خانه و سامانه آبرسانی 
این طرح است و امیدواریم هر چه زودتر به 
پایان برسد. باید این نکته را تاکید کنم که 
نیاز به سامانه یاد شده برای ماه های گرم 
به شدت احساس می شــود. مدیرعامل 
آبفا اصفهان افزود: راه اندازی سامانه دوم 
راه حلی برای رفع افت فشــاری است که 
در برخی از ساعت شبانه روز در اصفهان 
و دیگر شهرها و روســتاهای استان رخ 

می دهد.
در همین ارتباط، معاون بهــره برداری 
شرکت آب و فاضلاب اســتان اصفهان 
نیز در گفت وگو با ایرنا اظهار کرد: تأمین 
جایگزین سامانه آبرســانی فعلی برای 
تامیــن آب آشــامیدنی جمعیت چهار 
میلیون و 200 هزار نفری امری ضروری 
و بی شــک اصلی ترین اولویت در استان 
اصفهان همان اجرای سامانه دوم آبرسانی 
است. ناصر اکبری با بیان این که این طرح 
از لحاظ پدافند غیرعامل اهمیت بالایی 
دارد، تصریح کرد: ســامانه دوم آبرسانی 
اصفهان باید از سال ۸۶ به آب و فاضلاب 
استان اصفهان تحویل داده می شد زیرا 
پایان عمــر خط انتقال آب آشــامیدنی 
به اصفهان همان سال بود اما از آن زمان 
تاکنون با وجود مشکلات فراوان سامانه 
دوم وارد چرخه نشده است. وی افزود: تا 
دمای ۳۳ درجه حدود ۱2 متر مکعب بر 
ثانیه برای آب آشامیدنی در منطقه مصرف 
می شود و هر درجه سانتی گراد که بالاتر 
می رود پنج درصد به نیــاز آبی ۵۶ هزار و 
۳00 روستایی که از سامانه آب اصفهان 
استفاده می کنند افزوده می شود به این 
معنا که برای ۳۴ درجه سانتیگراد ۱2.۶ 
دهم و برای ۳۵ درجه سانتی گراد ۱۳.2 
دهم آب مصرف می شود و برای دمای ۴۱ 
درجه سانتی گراد که این روزها شهرمان 
تجربه می کند ۳.۵ تا چهار متر مکعب آب 
کمبود داریم بنابراین افت فشار و قطع آب 

در برخی اوقات رخ می دهد.
اکبری بــا بیــان اینکه ســال ها از عمر 
تونل انتقــال آب از تصفیه خانه اصفهان 
می گذرد، تاکید کرد: حدود ۳0 سال است 
که کسی داخل این تونل را ندیده، بنابراین 
هر زمانی احتمال خرابی در آن و توقف در 
انتقال آب وجود دارد، بنابراین می طلبد 
سامانه دوم هر چه زودتر راه اندازی شود تا 
جلوی خطرات احتمالی گرفته و وضعیت 
انتقال و توزیع آب بــه صورت عادلانه و با 

کیفیت بهتری انجام گیرد.
در آخر باید به این نکتــه تاکید کرد که 
استان اصفهان با قرار گرفتن در منطقه 
خشک کشــور، همچون برخی از دیگر 
مناطق بــا چالش جدی تامیــن آب در 
بخش های مختلف مواجه اســت، اما 
در کنــار دیگر نیازها بایــد تامین آب 
آشامیدنی را مهم ترین نیاز این استان 

دانست.

تسهیلات اولویت دار بانک کشاورزی اعلام شداولویت ما با پروژه های نیمه تمام است
گزارش

  نگاه

ضرورت تکمیل
 سامانه دوم آبی

Is fahan

 نوسان: نماینده مــردم خمینی شهر در 
مجلس شورای اســلامی با بیان این که ما 
تلاش داریم تا دولت به وظایف خود عمل 
کند، گفت: ما به دنبال چــوب لای چرخ 

دولت گذاشتن نیستیم..
سید محمد جواد ابطحی در تذکر شفاهی 
در جلســه علنی امروز مجلــس گفت: تا 
مجلس  شــأن خود را پیدا نکنــد بدانید 

این روند معکــوس کــه از اول انقلاب در 
قانونگذاری و مسائل فرهنگی، اقتصادی و 

سیاسی داشتیم ادامه پیدا خواهد کرد.
ابطحی اظهار کرد: ماده 2۹ برنامه ششــم 
دولت را به شفاف ســازی حقوق و مزایای 
مدیران مکلف کرده است ولی به آن عمل 
نشده است، در بودجه ســال ۹۸ سهمیه 
بندی کالاهای اساسی را مورد تاکید قرار 

دادیم، چرا این قوانین اجرایی نمی شود؟ 
حرف هم که بزنیم می گویند شــما چوب 
لای چرخ دولت می گذارید، ما بر اســاس 
اصل ۶۷ قانون اساسی قسم خوردیم که به 
وظیفه خود عمل کنیم، به حضرت عباس 
قســم با دولت درگیری نداریم ما دوست 
داریم دولت به خوبی به وظیفه خود عمل 

کند.

نماینده مردم خمینی شهر در مجلس:

به دنبال "چوب لای چرخ دولت گذاشتن" نیستیم

اصفهان در هفته ای که گذشت؛

 نوسان:» اصفهان در هفته ای که گذشت« گرم ترین روزهای تابستانی 
را به خود دید و در این روزها رویدادهای مختلفی مهمان این کهن شهر 
بودند. شهردار اصفهان از دولت گلایه  کرد که چرا مجوز استخدام به 
مدیرانش داده نشده؛ استاندار اصفهان خواستار سرمایه گذاری بانک 
رفاه در پروژه های شهر اصفهان شد و یکی از اسب های درشکه ای در 

کنار گذر میدان نقش جهان، نقش بر زمین شد . . . 
گلایه آقای شهردار از دولت!

شهردار اصفهان که در آیین اختتامیه گردهمایی دبیران و اعضای سازمان های مردم 
نهاد جوانان سراسر کشور در اصفهان به سخنرانی پرداخت، بعد از اینکه از تلاشش 
برای به کارگیری جوانان در رده های بالای شهرداری از زمان آغاز به کارش در این 
نهاد تا امروز خبر داد، گفت که در ابتدای ورودش به شهرداری اصفهان اعلام کرده که 
در طول دوره مدیریتش ۱00 مدیر جوان تربیت خواهد کرد و تاکنون تعداد زیادی از 
مدیران جوان در شهرداری مشغول به فعالیت هستند. قدرت الله نوروزی همچنین با 
گلایه از دولت گفت که در پیچ و خم های دریافت مجوز برای استخدام جوانان خسته 

شده ایم و صدور مجوزها دست دولت است.

معضلات اصفهان به روایت استاندار!
شنیدن معضلات و مشکلات از زبان مسئولان و مدیران رده بالای کشور هرچند 
دردی از مردم دوا نمی کند، اما گاهی از حیث روانی تاثیرات مثبتی بر روح و روان 
آسیب دیده جامعه دارد. چراکه انکار مشکل گاهی به اندازه تحمل آن زجرآور است!

بهانه نگاشتن این مطلب هم اظهارات اخیر استاندار اصفهان است که طی درخواستی 
از مدیرعامل بانک رفاه کشور در سفرش به اصفهان، خواستار سرمایه گذاری در 
یکی از طرح های تامین آب شرب استان، پروژه انتقال آب اصفهان-خلیج فارس و 
همچنین اجرای خط راه آهن اصفهان- شاهین شهر شد. عباس رضایی به روایت 
بخشی از درد دل های صاحبان صنایع برای جناب آقای مدیر پرداخت و بر رونق 
فعالیت های اقتصادی استان اصفهان از طریق تعامل میان صنایع و بانک رفاه تاکید 
کرد. او گفت که گرانی مواد اولیه گراني مواد اولیه در زمینه تولیدات اقتصادی بیداد 
مي کند و هزینه آن تا پنج برابر افزایش یافته است و اگر بانک ها بخواهند همان رقم 
تسهیلات دو سال پیش را پرداخت کنند، عملا کاري از پیش نمي رود، در حالي که 

باید شرایط را براي صنعت جاري و ساري کنیم.. 

سرنوشت تلخ یک اسب!
چند روز پیش خبری درباره از حال رفتن یکی از اسب های درشکه های میدان نقش 
جهان منتشر شد و عکس اسب بی نوا که در کنار گذر وسط میدان نقش جهان 
نقش بر زمین شده بود و درشکه چی ها و چند نفر دیگر در اطرافش ایستاده بودند 
ضمیمه این خبر شد. بعد هم فضای مجازی پر شد از اعتراض درباره اینکه چرا در 
هوایی با دمای بالای ۴0 درجه این حیوانات بی نوا باید زیر آفتاب داغ و تند تابستان 

به کار وادار شوند. 

حذف چهار صفر از پول ملی
هیات وزیران با حذف چهار صفر از پول ملی ایران موافقت کرده و به این ترتیب با 
تصویب مجلس هر هزار تومان به یک تومان تبدیل خواهد شد. اگرچه این طرح 
هنوز به طور کامل اجرایی نشده، اما گمانه زنی ها و تحلیل های بسیاری از سوی 
کارشناسان اقتصادی درباره آن بیان شده است. چنانکه برخی از کارشناسان معتقد 
هستند این راهکار شاید بتواند در برخی از مواقع به کاهش تورم منجر شود، اما در 
شرایط فعلی کشورمان نتیجه مثبتی در پی نخواهد داشت و حتی قادر است قدرت 

خرید مردم را نیز کاهش دهد.

باغات کشاورزان آبیاری می شود
معاون حفاظت و بهره برداری شرکت آب منطقه ای اصفهان در هفته اخیر خبر داد 
که از هشتم مردادماه خروجی سد زاینده رود برای شروع مرحله دوم آبیاری باغات 
کشاورزان غرب اصفهان دوباره افزایش می یابد. حسن ساسانی در خصوص آخرین 
وضعیت زاینده رود هم به خبرگزاری ایسنا گفته که در حال حاضر ورودی سد 
زاینده رود ۵0 و خروجی آن ۶۸ مترمکعب برثانیه است، همچنین ذخیره مخزن این 
سد ۷۸۶ میلیون مترمکعب است. به گفته او، در حال حاضر خروجی سد زاینده رود 
از ۷۳ به ۶۸ مترمکعب برثانیه کاهش یافته است، اما جریان آب زاینده رود قطع نشده 

و همچنان در شهر اصفهان ادامه دارد و احتمال خشکی رودخانه وجود ندارد.

رایزنی شهروندانه برای یک سرنوشت تاریخی!
در روز دوازدهم مردادماه جمعی از شهروندان دغدغه مند اصفهان که نگران سرنوشت 
یکی از مهم ترین پروژه های شهری با نام گذر آقانجفی در محور شرقی میدان نقش 
جهان هستند، در زیر سقف موزه معماری و خلاقیت خانه صفوی جمع شدند تا 
ضمن شنیدن و تحلیل گفته ها کارشناسان و فعالان حوزه معماری و شهرسازی، از 
چند و چون آنچه بر یکی از مهم ترین نقاط حریم درجه یک میدان نقش جهان در 
حال وقوع است مطلع شوند. در این نشست دو تن از اعضای گروه مهندسان مشاوران 
باوند که از حدود ده سال قبل در تهیه طرح تفصیلی اصفهان مشارکت داشته اند، 
استاد مهدی کیوان از اساتید پیشکسوت تاریخ و تعدادی دیگر از حاضران به سخنرانی 
پرداخته و بر اهمیت تلاش و پیگیری گروه های مردمی و تشکل ها و کمپین های 
اجتماعی در احقاق حقوق شهروندان در زمینه ساخت و سازهای غیرقانونی و تخریب 

بافت های تاریخی شهر اصفهان تاکید کردند.

جشنواره تئاتر استان فراخوان داد
گزارش  به  شد.  منتشر  اصفهان  استان  تئاتر  یکمین جشنواره  و  فراخوان سی 
خبرگزاری ایسنا، هادی عسکری، عضو هیئت مدیره انجمن هنرهای نمایشی اصفهان 
تاریخ برگزاری سی و یکمین جشنواره تئاتر استان را 20 تا 2۴ آبان ماه سال جاری 
اعلام کرده است. در متن فراخوان این جشنواره آمده است: اداره فرهنگ و ارشاد 
اسلامی استان اصفهان در راستای سیاست های راهبردی وزارت متبوع، با توجه به 
نام گذاری سال با عنوان »رونق تولید«، به منظور ارتقای سطح کیفی آثار مبتنی 
بر اجرای عمومی و گزینش آثار برجسته، سی و یکمین جشنواره تئاتر استانی را 

برگزار می کند.

 رایزنی شهروندانه
برای سرنوشت یک تاریخ!

  نوسان:با توجه به اینکه شورای اسلامی 
شهرها یک نهاد عمومی، شهروندی و 
تخصصی است حضور احزاب سیاسی در 
این نهاد را چگونه تحلیل می کنید؟ آیا 
لزومی برای حضور افراد از احزاب سیاسی 
وجود دارد و بهتر نیست در چنین نهادی 
به جای احزاب افراد متخصص اداره شود؟ 

لازم است ابتدا توضیح داده شود که مدیریت 
جامعه از نظر علمی در جوامع پیشرفته که قائل 
به تفکیک قوا و برقراری تعادل قوا هستند به سه 
عرصه تقسیم می شود. این سه عرصه کاملا از 
یکدیگر تفکیک شده و مرزهای خودرا حفظ 
کرده و دخالتی در یکدیگر ندارند. این سه عرصه 
عبارت اند از عرصه حاکمیت، عرصه عمومی و 
عرصه خصوصی. در این میان عرصه عمومی 
را به نهادهای مردمی که واسطه بین عرصه 
خصوصی و عرصه حاکمیت است اختصاص 
می دهند و دولت بار بسیار سنگینی را از دوش 
خود بر می دارد و بر عهده خود جامعه می گذارد و 
خودش فقط به امور اختصاص یافته به حاکمیت 
می پردازد. در عرصه عمومی هم تفکیک وظایف 
بخوبی صورت گرفته و هر نهاد مدنی وظیفه ای 
را برعهده دارد و ابدا از حیطه خودش خارج 
نمی شود. نهادهای مدنی یک جامعه توسعه یافته 
عبارتند از: حاکمیت محلی، یا همین شوراها با 
اختیارات بالاتر، احزاب، اصناف وسندیکاهای 
مربوطه، مطبوعات، ان جی او  ها، انجمن های 
نیز همین  ما  اگر در کشور  تخصصی. حال 
ارگانیسم شکل گرفته و رشد یابد و حدود خود را 
رعایت نماید ما می توانیم از وجود این نهادها بهره 
ببریم. در غیر این صورت موجب درهم ریختگی 
و پیچیدگی بیشتر و بیماری های مدیریتی 
نهاد های مدنی  می شویم. دخالت احزاب در 
دیگر از جمله شوراها وحاکمیت محلی باید از 
طریق انتخابات و داشتن برنامه برای کاندیدای 

مورد نظر خود صورت گیرد و اگر در پشتوانه 
هر کاندیدا یک حزب قوی با برنامه درست ونه 
تبلیغاتی قرار گیرد منطقه مورد نظر توسعه 
درست وجدی پیدا می کنند اما اگر احزاب، شورا 
یا هر نهاد دیگری را سفره ای گسترده ببینند و 
سهم خواهی کنند شهر تبدیل به لاش مرده ای 
خواهد شد که هر ازگاه، مرده خورانی در پی 
معاش خود از این جنازه  خواهند بود. اصولاً سهم 
خواهی نشانه ضعف یک حزب است. اگر یک 
حزب قوی و دارای برنامه خوبی باشد و خود را 
خوب عرضه کند خود مردم به آن  اقبال خواهند 
کرد؛ مشکل ما این است که سیاست زده هستیم 
و سعی می کنیم با شعارهای زیباتر خود را به 
مردم تحمیل کنیم تا اینکه بفکر توسعه شهر و 

کشور خود با ارایه برنامه قابل اجرا باشیم.
  نوسان: اما طی ادوار گذشته احزاب 
سیاسی که به شورای اسلامی شهرها راه 
یافته اند، این احزاب چه اصولگرا و چه 
اصلاح طلب تا چه میزان در کلان شهرهای 
ما موفق عمل کرده اند و اقدامات شاخص 

آنها چه بوده است؟
احزاب از نظر نفوذ در شوراها ره آورد قابل توجه 
وعرضه به جامعه ندارند که بگویند مثلا فلان 
طرح پیشنهاد حزب ما بود و جامعه بخاطر این 
طرح به کاندیدای ما رای داد و موفق شدیم آن 
را در شورای فلان شهر یا روستا عملیاتی کنیم 
و به شهروندان عرضه کنیم. اما خود شوراها با 
توجه به شرایط بسیار نامناسب دوران کودکی 
خودکه داشته اند در مجموع توانستند مقاومت 
کنند و نتایج قابل قبول برحسب  امکانات خود 
ارایه نمایند. باید درنظر داشته باشیم این شوراها، 
شورای زاییده شده و البته ناقص و معلول قانون 
اساسی ماست. از یک فرزند معلول، آنهم بدون 
فرهنگ  نبود  و  درست،  آموزش  و  امکانات 
شورایی در کشور، چه توقعی بیش از آنچه 

هست می توانیم داشته باشیم؟ از صدا و سیما 
بپرسید شوراها یک بخش از قانون اساسی را 
در بر می گیرند آیا به اندازه بخش های دیگر 
قانون اساسی سهم آموزش وتبلیغات و خبر و 
برنامه های توجیهی برایش دارید؟  اگر ندارند 
معلوم است که چقدر حق این نهاد از بین رفته 
و می رود! فعلا که شورا سیبل تبلیغات برای زدن 
اعلامیه شده که اعضای شورا خوردند و بردند تا 
خوردن وبردن های بسیار کلان جاهای دیگر 
عادی ومباح جلوه داده شود. در هر حال با شرایط 
بسیار نامساعد فعلی، این خاک برای گل وجود 
شورا همین زنده بودنش جای شکر دارد و باید 
محکم آنرا نگهداری کنیم.اقدام شاخص شورای 
اصفهان در ادوار پیشین، سازگاری اعضا حتی 
دو از جناح، آنهم در زمانی که از دوجناح در یک 
شورا قرار می گرفتند بود. جالب که در شهرهای 
دیگر این همگرایی وجود نداشت. برخی یا مثل 
تهران منحل شدند و یا نظیر برخی شهرها 
قندان بر سر هم می کوبیدند وبا چاقو دنبال هم 
می کردند. این رشد عرصه فرهنگ شورایی در 
اصفهان است که باید حفظ شود وافراد کارآمد و 
مخلص، ولو از جناح مقابل در شورا حضور داشته 

باشند تا تضارب آرا ایجاد گردد.
اعتقاد شما جای خالی  به  نوسان:     
در  سیاسی  افراد  جای  به  متخصصین 
شوراها چه میزان ملموس است و چگونه 

باید پر شود؟
اصولاً شورا جایگاه مدیریت شهری و روستایی 
است و برحسب نیاز برنامه های شهر باید 
متخصص مربوطه به شورا راه یابد. برای یک 
شهری مثل اصفهان فقط یک نفر فرد سیاسی 
برای رابط بودن  با بخش های حاکمیتی وخارج 
وغیره کافی است و حضور بیش از یک نفر فرد 
های  بخش  خوردن  ضربه  موجب  سیاسی 
فراوان دیگر مانند حوزه های صنعتی، اقتصادی، 

ترابری،  آموزشی،  معماری، هنر، بازرگانی، 
کشاورزی  وغیره وغیره می باشد. لذا خود احزاب 
اگر قدرت طلب نیستند  وقصد خدمت دارند 
باید هم افزایی داشته باشند و از لابی کردن 
های بی جا برای نفوذ بی جا تر افراد سیاسی در 
شورای شهر بپرهیزند. قرار نیست صرفا بدلیل 
رای آوردن کسی، یک کرسی شورا اشغال شود 
و بی جهت فرصت رشد و توسعه از شهر گرفته 
شود؛  بلکه  نیاز است برنامه های شهر که نیاز 

جامعه است مد نظر قرار گیرند.
  نوسان:  به تازگی آ قای صادقیان، معاون 
انساني  سرمایه  توسعه  و  ریزی  برنامه 
شهرداري  اصفهان، در نامه ای به شهردار 
اصفهان از دخالت برخی از اعضای شورای 
گلایه  شهرداری  امور  در  اصفهان  شهر 
کرده بود. نامه ای که با حواشی زیادی در 
گروهی  شد.  روبرو  اجتماعی  شبکه های 
معتقد بودند گلایه ایشان به جاست و گروهی 
معتقدند شهردار نمی تواند به اعضای شورا 
تذکر دهد زیرا حدود و اختیارات شورا بالاتر 
از شهرداری است. فارغ از تمام حواشی پیش 
آمده، این سوال اساسی مطرح می شود که 
از دیدگاه قانون حدود و اختیارات اعضای 
شورای اسلامی شهرها در اداره امور شهر و 
دخالت در شهرداری ها تا چه اندازه و به چه 

شکل است؟
اینجانب از محتوای مسأله ونامه آقای صادقیان 
خبر ندارم؛ ولی زمانی که در شورای عالی 
استان ها بودم با اصرار به اعضا تاکید می شد که 
به شوراهای زیر مجموعه خودشان تفهیم کنند 
که رابطه شما با شهرداری ها درست نظیر رابطه 
مجلس و دولت است. یعنی همانگونه که باید 
وزیر در مقابل مجلس به نمایندگان پاسخگو 
باشد، تنها شهردار در مقابل شورا پاسخگو 
است؛ نه مدیران و کارکنان شهرداری!. بنابراین 
از حضور و رابطه مستقیم با مدیران و کارکنان 
اولا  تا  بپرهیزند  دهیاری ها  و  شهرداری ها 
متهم به چیزی نشوند؛ ثانیا اگر مدیر مربوطه 
نخواست پاسخ دهد شکسته نشوند و اختلاف 
ایجاد نگردد. البته ریشه این اختلاف در همان 
ناقص زاده شدن شوراهای قانون اساسی است؛ 
اگر شورای شهر به مفهوم آرمانی قانون اساسی 
شکل می گرفت و شورای شهرداری نمی شد؛ 
اصلا یکی از کمیسیون های آن شورای شهر 
ناظر بر شهرداری بود و فاصله آنقدر زیاد می شد 
که این بحث ها ایجاد نمی گردید. در هر حال  
نمایندگان شورای شهر حق دخالت مستقیم در 
امور داخلی مدیریت هارا ندارند و باید از شهردار 
جویا شوند؛ چنانچه نماینده مجلس حق رفتن 

مستقیم بر سر کلاس مدرسه  را ندارد .
  نوسان: به عنوان پرسش آخر برای 
لابی  و  خواهی  سهم  از  جلوگیری 

کردن های بی جا چه باید کرد ؟
جهت دهی رسانه ها بسیار اثر بخش است. 
باید مطبوعات گرفتاری های شهر را ردیف 
کنند و از مردم بخواهد که به چنین برنامه  
وچنین متخصصینی نیاز داریم. به احزاب  هم 
فشار بیآورند که اولا برنامه عملیاتی ونه شعاری 
ارایه نمایند و نیز از متخصصان همان موارد 
دعوت کنند تا در انتخابات حاضر شوند واز آنها 

حمایت کنند.

عرصه شورا ؛ "جولانگاه سیاست ورزی" یا "توسعه اجتماعی" در گفت وگو با دکتر عباس نصراصفهانی؛

سهم خواهی احزاب آفت اداره شهر
عباس نصر: سهم خواهی از مدیریت شهری، نشانه ضعف یک حزب است!

شــوراهای شــهر و روســتا گرچــه بــا هــدف تقویــت مدیریــت محلــی در شــهرها و روســتاها شــکل گرفــت اما 
گفت وگو

گروه   شهری
بــا گذشــت ۲۰ ســال از عمــر آن، ایــن ذهنیــت را در میــان افــکار عمومــی شــکل داده کــه شــوراها ناکارآمــد 
ــی  ــزاب سیاس ــگ اح ــور پررن ــن حض ــن بی ــده اند. در ای ــل ش ــی تبدی ــرای رانت جوی ــتری ب ــه بس ــوده و ب ب
ــای  ــه ج ــه ن ــن عرص ــه ای ــرده ک ــت ک ــان را تقوی ــن گم ــهری ای ــص ش ــی و متخص ــای مدن ــای گروه ه به ج
اســتفاده از نیروهــای متخصــص و توانمنــد کــه جولانــگاه بــده بســتان هــای سیاســی بوده اســت. دکتــر عباس 
نصراصفهانــی، نخســتین رییــس مجمــع امــور صنفــی روزنامــه نــگاران اصفهــان و نویســنده مجموعــه پنــج 

جلدی " اصفهان در انقلاب" پاسخگوی سئوالات هفته نامه نوسان در این ارتباط بود؛
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 نوسان:  معاون شهرسازی و معماری 
شهردار اصفهان گفت: در فرایند تهیه 
با رویکرد  برنامه جامع شهر اصفهان 
بالا  به  پایین  از  برنامه ریزی  نوین، 
خواهد بود تا نتایج مطلوب آن به سایر 

کلانشهرها تسری پیدا کند.
کرد:  اظهار  حسینی نیا  احمد  سید 
وزارت  سوی  از  اصفهان  کلانشهر 
پایلوت  عنوان  به  شهرسازی  و  راه 
تهیه برنامه جامع انتخاب شد و این 
استراتژی  کلی،  سیاست های  برنامه 
تا  را  آیندهنگری شهر  و  برنامهریزی 
2۵ سال آینده برنامه ریزی می کند و 
بر اساس آنچه در دستور کار وزارتخانه 
بوده، تصمیم بر این است که در تهیه 
برنامه جامع یک رویکرد نوین را دنبال 
کند. وی تصریح کرد: رویکرد تدوین 
برنامه جامع شهر اصفهان، مدیریتی 
توأم  بالا  به  پایین  از  برنامه ریزی  و 
خصوص  به  ذی نفعان  مشارکت  با 

شهروندان است.
و معماری شهردار  معاون شهرسازی 
جامع  برنامه  اینکه  بیان  با  اصفهان 
شهر اصفهان با رویکرد نوین در ۹ گام 
امضای  اول  گام  افزود:  میشود،  تهیه 
تفاهمنامه بود که در سال گذشته انجام 
شد و گام های بعدی تا گام چهارم و 
تشخیص  و  گزارش  تهیه  که  پنجم 
می شود.  دنبال  سطح  سه  در  است 
مشارکت  اول  سطح  داد:  ادامه  وی 
مردم تحت عنوان گزارش های مردمانه 
مختلف  قشرهای  از  رو  این  از  است، 
دعوت شد تا در چند جلسه در مدرسه 

بهشت آیین حضور پیدا کنند.
جلسات  این  در  گفت:  حسینی نیا 
دانشگاه،  اساتید  نظامیان،  وکلا،  از 
حرفه مندان و تمام صنوف همچنین 
همه اقشار از جمله زن، مرد و حتی 
کودکان، نگاه مردمانه خود را نسبت 
ریزی های  برنامه  و  آتی  توسعه  به 
شهر مطرح کردند و دیدگاه ها در یک 
بسته توسط تسهیلگران که مشاوران 
کرد:  اظهار  وی  شد.  تدوین  هستند، 
محیط  حوزه  در  کمیسیون هایی 
اقتصاد و  زیست، کالبد، حمل ونقل، 
مباحث اجتماعی ذیل شورای راهبری 
تعریف و بر اساس آرای آن فعال شده 

است.
و معماری شهردار  معاون شهرسازی 
اصفهان با بیان اینکه شورای راهبری 
از ۱۷ عضو تشکیل شده و ترکیبی از 
افراد بخش خصوصی، عمومی و دولتی 
براساس  کمیسیون ها  افزود:  است، 
گرفته  شکل  مرتبط  گروه های  آرای 
و جلسات تخصصی آن در حوزه های 
تا  است  برگزاری  حال  در  مختلف 
را  نظرات  متخصصان  و  تسهیلگران 

دریافت کنند.
نقطه  جمع بندی  کرد:  تاکید  وی 
با  اعضا  که  دهی  امتیاز  از  نظرات 
می دهند،  انجام  جلسات  در  حضور 
احصا  مشکلات  و  می گیرد  صورت 
می شود،  اعلام  کمیسیون ها  به  و 
البته مباحث تخصصی تر با ذی نفعان 
مربوطه مطرح خواهد شد و در نهایت 
به  کمیسیون ها  مباحث  جمع بندی 

شورای راهبری می آید.
و معماری شهردار  معاون شهرسازی 
تهیه  فرایند  در  کرد:  تاکید  اصفهان 
نوین  رویکرد  با  شهر  جامع  برنامه 
برنامه ریزی از پایین به بالا خواهد بود 
تا همانطور که اصفهان در همه امور 
پیش رو بوده، در این طرح و برنامه نیز 
نتایج مطلوب حاصل شود و خروجی 
کلانشهرها  سایر  به  تجربه  این  های 

تسری پیدا کند.

مدیرعامل سازمان نوسازی و بهسازی شهرداری اصفهان گفت: بر اساس ماده ۵۹ قانون 
برنامه ششم توسعه، برنامه جامع اقدام مشترک محدوده ها و محلات با هدف بازآفرینی 
در شهر اصفهان برای 2۸ محله دارای بافت ناکارآمد توســط شهرداری تهیه و تدوین 
شده است.محمد فیض با بیان اینکه در حال حاضر اصفهان دو هزار و ۳۸0 هکتار بافت 
ناکارآمد دارد، افزود: حدود ۳۳ درصد جمعیت شــهر اصفهان در این بافت  ها سکونت 

دارند، از این رو باید سیاست های راهبردی مناسب پیش بینی شود.

مدیرعامل ســازمان پارک های شــهرداری اصفهان گفت: عملیات اجرای فضای سبز پروژه 
نمایشگاه بزرگ اصفهان از پاییز امسال آغاز می شود.فروغ مرتضایی نژاد با بیان اینکه مطالعات 
خاکشناسی قبل از طراحی فضاهای سبز برای پروژه نمایشــگاه انجام شده است، تصریح کرد: 
فضاهای طراحی شده این سازمان در پروژه نمایشگاه بزرگ اصفهان پنج هکتار شامل طراحی 
شبکه آب و آبرسانی، طراحی گونه های گیاهی و طراحی مبلمان ویژه شهری است. مرتضایی نژاد، 
افزود: سازمان پارک ها و فضای سبز شهرداری اصفهان بر نحوه انجام کار نظارت خواهد داشت.

اجرایی فضای سبز نمایشگاه بزرگ از پاییز امسالاجرای برجام برای 28 محله اصفهان

گزارش

گزارش

مشارکت ذی نفعان در 
تهیه برنامه جامع اصفهان

رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان مطرح کرد:

و  هنرمندان  کودکان،  پرشور  حضور  با 
مردم شهر اصفهان عصر سه شنبه پوستر 
سی و دومین جشنواره بین المللی فیلم 
های کودکان و نوجوانان با حضور شهردار 
اصفهان، دبیر جشنواره کودک و جمعی 
اصفهان  و شهری  فرهنگی  از مسئولان 

رونمایی شد.
ای  رسانه  ارتباطات  اداره  گزارش  به 
نوروزی،  اله  قدرت  اصفهان،  شهرداری 
شهردار اصفهان در این آئین با بیان اینکه 
این جشنواره با همت همه کودکان و در 
سطح بین المللی برگزار می شود، اظهار 
کرد: این جشنواره ابزاری برای برقراری 
ارتباط میان همه کودکان جهان با یکدیگر 
است و می تواند مطالبه صلح و دوستی را 
میان کودکان ایرانی و اصفهانی نهادینه 

کند. 
وی ادامه داد: این جشنواره به دنبال پیوند 

همه کودکان ایران است و به همین منظور 
پیام آن را بیان رویای کودکان سیل زده 
می دانیم تا دل همه فرزندان این سرزمین 
به ویژه کودکان سیل زده کشورمان، با 
هنر هنرمندان ایران و از دریچه دوربین 

فیلمسازان، شاد شود.
شهردار اصفهان تصریح کرد: البته مدیریت 
شهری اصفهان اردیبهشت ماه امسال و 
در هفته فرهنگی، همه برنامه های مربوط 
به این هفته را لغو و برنامه هایی را برای 
همدردی و کمک به مردم سیل زده در 

شهر برپا کرد.
وی با بیان اینکه ما در این اقدام در پی 
مناطق  کودکان  بین  در  شادی  ایجاد 
سیل زده بودیم، گفت: برای تسری پیام 
صلح و دوستی همچنین در نظر داریم، از 
حضور خواهرخوانده های شهر اصفهان 
در جشنواره فیلم کودکان و نوجوانان نیز 

استفاده کنیم.
نوروزی افزود: حضور فیلم سازان جهانی 
در نصف جهان زمینه ساز تبادل دانش 
فیلم سازی و ارتباط موثرتر هنرمندان از 
ملیت های مختلف با یکدیگر خواهد شد 
که این موضوع یکی از پایه های برقراری 
تعاملات دوسویه کشورها خواهد بود. وی 
اظهار کرد: جشنواره فیلم کودک و نوجوان 
شکوفایی  جمله  از  زیادی  دستاوردهای 
استعداد، خلاقیت و نوآوری در عرصه فیلم 
و پله ای برای صعود هنرمندان اصفهان 

است.

تداوم همدلی 
با کودکان مناطق سیل زده 

علیرضا  برنامه،  این  ادامه  در  همچنین 

تابش، دبیر سی و دومین جشنواره بین 
المللی فیلم های کودکان و نوجوانان اظهار 
کرد: امسال جشنواره کودک توجه ویژه 
ای به کودکان در مناطق سیل زده دارد و 
به همین سبب هم شعار امسال جشنواره 
بسازیم«  را  زده  سیل  کودکان  »رویای 
با  فیلم  نمایش  زمینه  همین  در  است. 
سینمای  انجمن  سوی  از  سیار  سینما 
جوانان ایران همزمان با روزهای برگزاری 
جشنواره در اصفهان در مناطق سیل زده 

اجرا خواهد شد.
از  شهرداری  حمایت  اینکه  بیان  با  وی 
جشنواره ای که آبروی ایران و اصفهان 
در عرصه جهانی است، قابل تقدیر است، 
برپایی  برای  اصفهان  ظرفیت  گفت: 
رویدادهای بزرگ با مختصات بین المللی 
بسیار بالاست و بر همین اساس می تواند 
قطب خلاقیت سینمای کودک و نوجوان 
باشد. البته این مهم باید در طول سال و با 
رویدادهای ویژه سینمای کودک و نوجوان 

تداوم داشته باشد.
دبیر سی  و دومین جشنواره بین المللی 
فیلم های کودکان و نوجوانان ادامه داد: 
برپایی نمایشگاه عکس کودکان مناطق 
سیل زده در جشنواره، جمع آوری کمک 
مالی برای این کودکان و.... از جمله بخش 
های جنبی جشنواره برای تداوم همدلی 
مردم اصفهان و ایران با کودکان و مردم 

مناطق سیل زده است.

پوستر  های  ویژگی  خصوص  در  تابش 
جشنواره نیز تصریح کرد: ایرانی و امروزی 
از  نشانه هایی  و  پوستر  گرافیک  بودن 
اصفهان،  یعنی  جشنواره  میزبان  شهر 
و  کودکانه  فانتزی  و  نشاط  شدن  دیده 
اشاره به جهانی بودن جشنواره ، از جمله 
خصوصیات این پوستر است که بعد از ده 
ها اتود اولیه سرانجام اتود آقای حمیدرضا 
شرایط  با  بیشتری  انطباق  که  بیدقی 

جشنواره داشت، انتخاب شد.
وی ادامه داد: اشاره به اصفهان )استفاده از 
نقوش سقف مسجد شیخ لطف الله و نقوش 
چاپ باتیک(، فانتزی و شاد بودن و اشاره 
)اشاره  بودن  جهانی  کودکان،  جهان  به 
به پنج قاره یا پنج حلقه المپیک(، تمثیل 
روزن،  از یک  تصویر  تماشای  سینمایی 
آسمان لاجوردین و زمین اخُرایی رنگ 
اصفهان و ایران و وفاداری به سنت های 
نگارگری ایرانی در نحوه ارائه پرسپکتیو و 
ساخت و ساز صورت ها، نکاتی است که در 
پوستر جشنواره مد نظر طراح قرار گرفته 

است.
دبیر سی  و دومین جشنواره بین المللی 
فیلم های کودکان و نوجوانان استقبال 
هنرمندان ایرانی و خارجی برای شرکت 
در جشنواره کودک را خوب ارزیابی کرد و 
گفت: در بخش بین الملل جشنواره امسال 
آسیایی  و  اروپایی  مشترک،  های  فیلم 

شرکت دارد.
وی با اشاره به اینکه برای مرور سینمای 
کشورهای همسایه هم بخش ویژه ای در 
نظر گرفته ایم، تصریح کرد: بخش جنبی 

گرجستان،  کشور  از  تفلیس«  »طلوع 
شناسایی  تاتارستان،  فیلم های  مرور 
فعالان سینمایی شهرهای خواهرخوانده 
اصفهان و دعوت آنها به جشنواره، دعوت 
از میهمانان خارجی از کشورهای ایروان 
کوالالامپور  پاکستان،  لاهور  ارمنستان، 
مالزی، گیونگجو کره جنوبی، حیدرآباد 
هند، سنت پترزبورگ روسیه و فلورانس 
ایتالیا در قالب داور کودک و نوجوان، داور 
بزرگسال، مدرس ورکشاپ و سخنران و 
تولید فیلم هایی در کشورهایی همچون  
آلمان، اسپانیا، ژاپن و … که یک شهر 
را به عنوان خواهرخوانده اصفهان اعلام 
کرده اند، از جمله برنامه هایی است که در 

بخش بین الملل اجرا خواهد شد.
گفتنی است، سی و دومین جشنواره بین 
المللی فیلم های کودکان و نوجوانان 2۸ 
مرداد تا چهارم شهریورماه در شهر اصفهان 

برگزار خواهد شد.

پوستر سی و دومین جشنواره فیلم های کودکان و نوجوانان رونمایی شد؛

نگاه به جهان از زاویه دید کودکان 
 نوروزی: جشنواره کودک مطالبه صلح از سوی کودکان جهان را نهادینه خواهد کرد

پوستر سی و دومین جشنواره فیلم های کودکان و نوجوانان اصفهان با مختصات جهانی، توجه به ویژگی های 
تاریخی و جغرافیایی اصفهان و ایران و نیز نگاه به جهان از زاویه دید کودکان، رونمایی شد. پوستر سی و دومین 
دوره جشنواره در حالی از درون صندوقی که با صنایع دستی شهر اصفهان مزین شده بود، بیرون آورده شد که نوای سرود »ای ایران« 

کودکان اصفهانی، فضای تاریخی سر در بازار قیصریه را پر کرده بود.

گزارش
گروه شهری

citizen

 نوسان: چیزی که تاکنون از تاج شنیده 
شده، آوازهای متعلق به سن ۶0سالگی او 
است و چیزی که اکنون شاهد رونمایی از 
آن هستیم، کارهایی اســت که در دوران 
جوانی تاج توســط کمپانی های مختلف 

ضبط و آرشیو شده است.
به گزارش نوســان به نقل از ایسنا، آئین 
رونمایــی از آوازهــای منتشــر نشــده 
جلال الدین تاج اصفهانــی در قالب یک 
آلبوم با حضور شــاگردان و هم کیشــان 
این استاد آواز  سرشــناس در هنرسرای 

خورشــید اصفهان برگزار شــد. رئیس 
ســازمان فرهنگــی اجتماعی ورزشــی 
اصفهان در ابتدای این آئیــن اظهار کرد: 
برای استاد تاج، جهانی هم کم است، سالن 

هنرسرای خورشید که جای خود دارد.
محمدجواد عیــدی افزود: جهان شــهر 
اصفهان، بیش و پیــش از هرچیز نیاز به 
شــخصیت هایی مثل تاج اصفهانی دارد، 
متاسفانه روحیه بی تاریخی ما که همه چیز 
را به فراموشی می سپاریم، هویت های ما را 
مشوش کرده است. وی ادامه داد: جامعه 

امروز، احتیاج به الگو دارد و اگر ما نتوانیم 
الگوهای خود را معرفی کنیم، نباید انتظار 
داشته باشــیم که وضعیتی که در آن قرار 

داریم، بهتر از چیزی که هست، شود.
عیدی معتقد است: تاج اصفهانی معنای 
واقعی کلمه یک حکیم اســت و با وجود 
اینکه بعضــی از حوزه های اندیشــه ای از 
حفظ و اشاعه موســیقی در طول تاریخ 
محصور بودند، اما موسیقی در آغوش دو 
حوزه سترگ فلســفه و عرفان رشد کرده 

است.

عیدی در آئین رونمایی از آوازهای منتشر نشده تاج اصفهانی مطرح کرد؛

روحیه بی تاریخی، هویت  ما را مشوش کرد

نوروزی: حضور فیلم سازان جهانی در نصف جهان 
زمینه ساز تبادل دانش فیلم سازی و ارتباط موثرتر 
هنرمندان از ملیت های مختلف با یکدیگر خواهد 

شد

تابش: ایرانی و امروزی بودن گرافیک پوســتر و 
نشانه هایی از شهر میزبان جشنواره یعنی اصفهان، 
دیده شدن نشــاط و فانتزی کودکانه و اشاره به 
جهانی بودن جشــنواره ، از جمله خصوصیات این 

پوستر است

 نوسان: رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان گفت: ملت ایران هنوز یکپارچه 
است و وحدت و یگانگی در میان همه آنها وجود دارد.

به گزارش نوسان به به نقل از اداره ارتباطات و امور بین الملل شورای اسلامی 
شهر اصفهان، فتح الله معین در نشست مشترک اعضای شورای شهر و 
سازمان های مردم نهاد اصفهان و اهواز در خصوص موضوع همدلی برای 
آب، اظهار کرد: من خودم را علاوه بر اصفهانی بودن خوزستانی هم می دانم 
چراکه هم سال ها آنجا کار کرده ام و علاقه خاصی به مردم سرزمین خوزستان 
دارم و هنوز هم اتفاقات این استان را به جد دنبال می کنم. وی افزود: همه 
جای ایران سرای من است و به واقع باید اینگونه باشد. ایران کشوری کهن 
است که مردم همچنان به تاریخ گذشته خود می اندیشند و افتخار می کنند 
و تا آنجا علاقه دارند که حتی شعرهای شعرای هزاران سال پیش خود را می 
توانند بخوانند و به ذهن بسپارند این درحالی است که در دنیا چنین چیزی 

کمتر وجود دارد.
رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان ادامه داد: کشور ایران علی رغم همه 
فرازها و نشیب ها به تاریخ خود افتخار می کند. ملت ایران هنوز یکپارچه است 
و وحدت و یگانگی در میان همه آنها وجود دارد. در تمام شهرها و روستاهای 
کشور شهید داده ایم و این نشان می دهد هنگام مشکلاتی مثل جنگ، مردم 
چگونه در کنار هم می ایستند. معین تصریح کرد: همدلی میراثی کهن و 
گرانبها است. در سیل اخیر جدا از حضور افراد و مقامات، مردم نشان دادند 
همدلی وجود دارد و به موقع مردم ایران پشتیبان یکدیگر خواهند بود. وی 
با بیان اینکه میان مردم اصفهان، چهارمحال و بختیاری، خوزستان و یزد 
همدلی وجود دارد و همه مردم، ادامه داد: بنیان استان خوزستان و شهر 
اهواز و بنیان شهر اصفهان، رودخانه بوده است و این نشان می دهد هر دو 
شهر برای آب تا چه اندازه اهمیت و ارزش قائل هستند و خوزستان هم مثل 

اصفهان از تاریخ کهنی برخوردار است. 
رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان تاکید کرد: امروز شهر اصفهان میزبان 
تعداد زیادی از مردم چهارمحال و بختیاری و خوزستان است و این کنار هم 
زندگی کردن اقوام در اصفهان نشان می دهد که قطعا همدلی در میان آنها 
وجود دارد. رئیس شورای اسلامی شهر اصفهان ادامه داد: آب مهمترین ابزار 
توسعه است، اگر امروز مدام از بزرگتر شدن شهرها به خصوص شهرهای 
بزرگ می نالیم و حاشیه نشینی به یک معضل عجیب بدل شده است به دلیل 
همین ضعف در مدیریت ها است. معین خاطرنشان کرد: مردم این استان ها 
خودشان باید فکر کنند، و با یکپارچگی و وحدت و همدلی مسائل را حل و 

فصل کنند و عقل خود را دست دیگران ندهند.

آب؛ مهمترین ابزار توسعه

 معاون عمران شهری شهردار اصفهان خبر داد:

 نوسان : معاون عمران شهری شهردار اصفهان گفت: 2۷۹ عنوان پروژه 
عمرانی، فرهنگی، ورزشی و خدماتی در مناطق ۱۵ گانه شهرداری اصفهان در 
حال اجرا است که اعتبار در نظر گرفته شده برای آن ها۶۶0 میلیارد تومان است.

به گزارش پایگاه خبری اقتصادبازار، ایرج مظفر اظهار کرد: در سال جاری 
پروژه های فعال عمرانی در ۱۷ گروه دسته بندی شده است.

 وی ادامه داد: از جمله پروژه های در حال اجرا می توان به پنج پروژه آسانسور و 
پله برقی با ۱۹ میلیارد تومان اعتبار، آسفالت معابر ۵۸ قرارداد با ۳۱.۵ میلیارد 
تومان اعتبار، اماکن تفریحی و ورزشی هفت پروژه با ۱۱ میلیارد تومان، بهبود 
بافت قدیمی شش پروژه با 2۱ میلیارد و ۶00 میلیون تومان، پارک و فضای 
سبز هفت پروژه و اعتبار ۳.۵ میلیارد تومان، پارکینگ چهار پروژه با ۱۶ میلیارد 
تومان اعتبار و پیاده روسازی ۱۴ پروژه با هفت میلیارد و ۳00 میلیون تومان 

اعتبار، اشاره کرد.
معاون عمران شهری شهردار اصفهان تصریح کرد: در خصوص تأسیسات 
زیربنایی آبرسانی 2۶ پروژه با ۷۹ میلیارد تومان در حال اجرا است که شامل 

ساخت مخزن انتقال لوله آب برای مصرف بهینه از منابع آبی است. 
وی ادامه داد: تعداد ۵۵ پروژه تعمیر و نگهداری در مناطق ۱۵ گانه با هفت 
میلیارد تومان اعتبار، ۱0 پروژه خیابان سازی با ۳0 میلیارد تومان اعتبار، 
تومان  میلیارد   2۳2 با  پروژه   2۶ خدماتی  تجاری  اداری  ساختمان های 
اعتبار)پروژه مرکز همایش ها یکی از این پروژه ها است(، هشت پروژه تقاطع 
و پل با ۱۷0 میلیارد تومان اعتبار، ساماندهی و جدول گذاری در مناطق ۳0 
پروژه با ۱0 میلیارد تومان اعتبار، چهار پروژه سرویس بهداشتی و آب نما با ۸00 
میلیون تومان اعتبار، مرکز فرهنگی شش پروژه با ۱۷ میلیارد و ۴00 میلیون 
تومان اعتبار، ۱2 پروژه مناسب سازی معابر برای معلولان با یک میلیارد و ۱00 

میلیون تومان اعتبار از دیگر پروژه های در حال اجرا به شمار می رود.
مظفر با بیان اینکه یکی از پروژه های شاخص شهر احداث خط دو قطار شهری 
اصفهان است، گفت: بیشترین بودجه عمرانی شهر صرف خط دو قطار شهری 
اصفهان شده و اجرای آن در اولویت قرار گرفته است، از این رو به زودی عملیات 

حفاری تونل از سمت ایستگاه مدرس نجفی نیز آغاز خواهد شد.

اجرای ۲۷۹ عنوان پروژه 
در مناطق ۱۵ گانه 
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در ایران به ازای هر ۳0 نفر یک کارمند وجود دارد، این درحالی اســت که در ژاپن به ازای هر 
۳00 نفر یک کارمند وجود دارد. این موضوع را عبدالرضا عزیزی، رئیس کمیسیون اجتماعی 
مجلس اعلام و گفته است کارمندهای مازاد هزینه سنگینی تحمیل می کنند و ۹0 درصد 
اعتبارات، صرف هزینه های جاری می شود. عزیزی با اشاره به واردات ۶ میلیارد دلاری کالای 
اساسی در  ســال گذشــته از برزیل گفت: »این میزان، بیش از کل اعتبارات عمرانی است، 

درحالی که عشایر با یکصد گوسفند، سالی ۴00 میلیون تومان سود کسب می کنند.«

تکنولوژی جدید خورشیدی موسوم به »تانکلایک« می تواند با استفاده از تابش خورشید، 
آلودگی ها یا آب های شور را تصفیه کنند و یک دستگاه آن می تواند آب آشامیدنی تمیز برای 
یک خانواده را تأمین کند. حالا محققان توانسته اند با استفاده از مواد جدید در ساخت این 
دستگاه، سرعت تبخیر را بیشتر کنند تا در مدت زمان مشابه، آب بیشتری تصفیه شود. 
درحال حاضر، به گفته یونیسف ۷۸۳ میلیون نفر در سراسر دنیا، یعنی یک نفر در ۱0نفر، به 

آب آشامیدنی پاک دسترسی ندارند.

اوضاع سخت و تنگ تحریم ها، رها شدن 
فنر تورم به خصوص طی دو سال گذشته 
و شرایط متفاوت اقتصادی و مهمتر از 
همه کاهش قدرت خرید مردم، این بار 
دولتمردان را مصمم به اجرای این طرح 
کرد و سرانجام چهارشنبه هفته گذشته 
طرح حذف چهار صفر از پول ملی در 
هیئت دولت تصویب شد. به گفته علی 
لایحه،  این  دولت،  سخنگوی  ربیعی، 
هماهنگی  و  ملی  پول  کارایی  افزایش 
بیشتر با عرف جاری جامعه را به همراه 
چهار  حذف  همچنین  داشت.  خواهد 
صفر از پول ملی باعث می شود تا حیثیت 
ظاهری پول ملی در مقایسه با سایر ارز های 
بین المللی مراعات و مسکوکات که مدتی 
است حذف شده اند، وارد چرخه شوند. 

کاهش  کاغذ  استهلاک  دیگر  سوی  از 
از پول  البته حذف چهار صفر  می یابد. 
ملی ارتباطی با تورم، قدرت خرید و رشد 

اقتصادی ندارد.

علیمراد شریفی 
مخالف سرسخت

با این وجود حذف صفرها از پول ملی، 
موافقان و مخالفان بسیاری دارد، برخی 
می  لایحه  این  از  دفاع  در  کارشناسان 
گویند، بعد از یک دوره طولانی که شاهد 
تورم های افسارگسیخته بوده ایم و ارزش و 
معنای واقعی ریال از بین رفته است، این 
اقدام ضروری و الزامی است. از سوی دیگر 
با حذف چهار صفر از پول ملی، بار روانی 
حاکم بر جامعه نیز با ساده سازی اعداد 

کاهش می یابد.
اما در سوی دیگر، مخالفان این لایحه، 
نسبت به تک بعدی بودن این تصمیم 
این گونه  معتقدند،  و  دارند  انتقاداتی 
تصمیمات باید به صورت یک بسته جامع 
و در جهت اصلاح ساختاری و زیرساختی 
اقتصاد ایران باشد. بسته ای که باید ساختار 
بودجه، بازار سرمایه، نظام مالی، ارزی و 

پولی کشور را در برگیرد. همچنین پیش 
در  طرح  این  موفق  اجرای  زمینه های 

اقتصاد ایران وجود ندارد. 
از  یکی  که  شریفی  علیمراد  اعتقاد  به 
مخالفان سر سخت این مصوبه است، این 
سیاست تاثیری در خلق پول ندارد چون 
عملا سیستم بانکی ما خلق پول انجام 
می دهد، بنابراین تاثیری در کاهش تورم 
نخواهد داشت. به گفته او، تا زمانی که 
سیستم مالیاتی کشور خوب عمل نکند 
و بانک ها خلق پول نداشته باشد عملا 
سیاست حذف صفر از پول ملی بی اثر 

خواهد بود.
او تاکید می کند که دولت به جای حذف 
چهار صفر صرفا باید جلو افزایش تورم را 
با کاهش سطح مصرف بگیرد و با توجه 

به عمر چهل ساله تورم در ایران، تا زمانی 
که سفته بازی از اقتصاد حذف نشود و 
نقدینگی به سمت تولید نرود هیچ تغییری 

در اقتصاد کشور ایجاد نمی شود.
به عقیده این اقتصاددان، امروز بزرگترین 
عدم  کشور  اقتصادی  سیستم  مشکل 
برای  اگر  و  است  بانکی  شبکه  کنترل 
گونه  همین  شرایط  نشود،  فکری  آن 
خواهد بود و با توجه به اینکه ۶0 درصد 
اقتصاد ایران فرار مالیاتی دارند، تا زمانی 
که سیستم مالیاتی و فرارهای مالیاتی 

ساماندهی نشود مشکلات اقتصادی کشور 
حل نخواهد شد. 

شریفی با پیش بینی بدبینانه ای به نوسان، 
می گوید: اگر این طرح اجرا شود تورم در 

کشور افزایش می یابد و در این شرایط 
احتمال ایجاد تورم توهمی و همچنین 

توهم پولی نیز وجود خواهد داشت. 

دیدگاه ملایم
کمیل طیبی

الملل دانشگاه  بین  اقتصاد  مدیر قطب 
در  تر  ملایم  دیدگاهی  در  نیز  اصفهان 
خصوص این طرح، می گوید: حذف چهار 
صفر به عنوان یکی از ابزارهای سیاست 
های پولی، مبنایی علمی دارد و به طور 
قطع پس از بررسی و نظر کارشناسان و 
راست آزمایی و آزمون میدانی به مرحله 

اجرا در می آید.
کمیل طیبی، معتقد است، وقتی تورم روند 
افزایشی به خود می گیرد، جابجا کردن 
پول با رقم های خیلی زیاد مشکل ساز می 
شود، از این جهت حذف صفر از پول ملی 
به عنوان ابزار سیاست پولی نیاز به بررسی 
این  دارد.او مهمترین مسئله در اجرای 
سیاست را شکل گیری ابرتورم می داند و 
توضیح می دهد: این موضوع به ساختار و 
مشکلات اقتصادی کشور همچون افزایش 
رکود تورمی و ... بازمی گردد؛ از سوی دیگر 
این کار بار روانی دارد و شاید یک نوع تورم 
توهمی ایجاد کند. البته باید توجه داشت 
که حذف صفر از پول ملی به نرخ برابری و 

متعادل کردن پول کمک خواهد کرد.
تورم  نرخ  افزایش  اگر  طیبی،  گفته  به 
همچنان در کشور باقی بماند، با حذف 
صفر از پول ملی دردی از اقتصاد کشور دوا 

نمی شود حتی احتمال بدتر شدن اوضاع 
نیز وجود دارد. البته اگر یک سیاست موثر 
ایجاد  این تغییرات مشکلی  پیاده شود 
نمی کند؛ چون هدف، کنترل و کاهش 
نقدینگی است و با کاهش بار روانی میزان 
نقدینگی بر نرخ تورم اثرگذار خواهد بود که 
لازمه آن شرایط متعادل در اقتصاد و ایجاد 

زمینه مناسب برای سرمایه گذاری است.
او تصریح می کند: پشتوانه پول و کنترل 
کننده تورم چیزی به غیر از تولید نیست و 
تصمیم حذف صفرها تنها در جهت تعادل 
سازی با پول خارجی انجام می شود، اما 
قدرت خرید مردم افزایش نمی یابد و حتی 
احتمال کاهش قدرت خرید نیز وجود 

دارد.

حذف صفرها
یکی از هزاران مشکل

عبدالحسین ساسان دیگر استاد برجسته 
اقتصاد اصفهان در جبهه موافق حذف 
چهار صفر از پول ملی به "نوسان" می 
گوید:  حذف صفر از پول ملی موجب کم 
شدن بار حسابداری ملی، صرفه جویی 
در کاغذ، وقت، چاپ، انرژی و همچنین 
کنترل بهتر حساب ها از سوی افراد می 

شود.
او البته تاکید می کند که حذف صفر از پول 

ملی مشکل بیکاری، تورم، نقدینگی و ... را 
حل نمی کند، اما کمر اقتصاد کشور امروز 
زیر بار این صفرها خم شده است و شاید با 
این کار بار اقتصاد سبک تر شود. به گفته 
ساسان، امروز برخی افراد در خریدهای 
روزانه خود به دلیل صفرهای اضافه و در 
کنترل حساب های خود دچار مشکل 
می شوند. او تاکید می کند: در حالیکه 
نفس برداشتن صفر از پول ملی موجب 
بهتر شدن روابط و کاهش هزینه معاملات 
می شود، اما بی شک معجزه نخواهد کرد 
و نمی تواند باعث کاهش تورم و یا کنترل 

نقدینگی شود. 
او با بیان اینکه راهکار کاهش نرخ تورم و 
نقدینگی به غیر از حذف صفر از پول ملی 
است، می افزاید: حذف صفر از پول ملی 
تنها یکی از هزار مشکل کشور را حل می 
کند؛ بنابراین دولت به دنبال این سیاست، 

باید به دنبال راه حل بقیه مشکلات باشد.
تمام  در  است:  معتقد  اقتصاددان  این 
کشورهای جهان وقتی صفر از پول آنها 
آن  قبل  استثنا  بدون  شود  می  حذف 
تصمیم به کنترل نقدینگی گرفته اند، 
بنابراین هیچ خردمندی صفرها را بدون 
کنترل نقدینگی حذف نمی کند و به طور 
قطع در سایه اجرای این سیاست دولت 

تدبیری در این خصوص خواهد داشت.
به گفته ساسان، سیاست حذف صفر از 
پول ملی به معنای اعلان و یا شیپور جنگ 
با تورم است، اما اینکه می تواند یا نمی تواند 

بحث دیگری است.
حال باید دید در شرایطی که اقتصاد بیمار 
ایران، هر روز با چالش های جدیدی دست 
و پنجه نرم می کند آیا اجرای سیاست 
حذف چهار صفر از پول ملی می تواند 
مرحمی برا پیکر بیمار اقتصاد باشد و آیا 
دولت می تواند به دنبال آن تورم را کنترل  

و از افزایش نقدینگی جلوگیری کند.

تامین آب آشامیدنی با تکنولوژی خورشیدیهر ٣٠ ایرانی یک کارمند!
تکنولوژی

ایــده حــذف چهــار صفــر از پــول ملــی و تعییــن واحــد جدیــد پولــی ۱۲ ســال پیــش در کشــور مطــرح 
یادداشت

گروه   اقتصاد
شــد. طــرح حــذف صفــر از پــول تجربــه ای کــه بــرای نخســتین بــار در آلمــان انجــام شــد و بعــد از آن 
چنــد کشــور دیگــر در جهــت کنتــرل تــورم و ابرتورم هــای خــود آن را پیــاده کردنــد و هــر کــدام نتایــج 
متفاومتــی از آن گرفتنــد. برخــی کشــورها همچــون ترکیــه و هلنــد توانســتند بــر اوضــاع بــد اقتصادی 
خــود غلبــه کننــد و در برخــی دیگــر همچــون زیمبابــوه شــرایط نــه تنهــا بهبــود نیافــت بلکــه اوضــاع 

اقتصادی آن سختتر هم شد.  

دیدگاه اقتصاددانان اصفهانی به  طرح حذف چهار صفر از پول ملی؛

تورم توهمی
بار روانی حذف صفرها ممکن است باعث شکل گیری نوعی تورم توهمی گردد!

think

  نوسان: عضو هیئت نمایندگان اتاق 
بازرگانی اصفهان گفت: با به کارگیری فارغ 
التحصیلان دانشگاهی در بخش صنعت 
به عنوان سرباز صنعت، می توان گام های 
ارزشمندی در توسعه اقتصادی کشور و 
همچنین موفقیت این جوانان در بخش 

صنعت برداشت. 
به گزارش روابط عمومــی اتاق بازرگانی 
اصفهان، محمدرضا رجالی در ششمین 
جلسه شورای مرکزی سرای نوآوری، با 
تاکید بر اینکــه ارتباط موثر بین صنعت 
و دانشگاه در حل مشکلات صنایع تاثیر 
بسزایی دارد، اظهار کرد: بهبود شاخص 
های کسب و کار از این رو در اولویت برنامه 
های دوره نهم اتاق بازرگانی اصفهان قرار 
گرفته که بر اساس آخرین آمارهای ارایه 
شده در آینده نه چندان دور با موج عظیم 
بیکاری به دلایل مختلف از جمله تحریم 
های اعمال شده بر علیه کشورمان و روی 
آوردن درصد قابل توجهی از معاملات به 
فروشگاه های زنجیره ای روبرو خواهیم 
بود. وی افزود: در صــورت بهبود تعامل 
صنعت و دانشگاه از طریق پرورش نیروی 
انســانی متخصص در دانشــگاه ها و به 
کارگیری این نیروهای کارآمد در صنایع 
مشــکل بیکاری جوانان تحصیلکرده و 
همچنین مهاجرت نخبگان تا حد زیادی 

برطرف خواهد شد. 
عضو هیئت نمایندگان اتــاق بازرگانی 
اصفهان با بیان اینکه متاسفانه سربازی 
اجباری به یکی از چالــش های اقتصاد 
کشور تبدیل شده اســت: گفت: تجربه 
کشورهای توسعه یافته و در حال توسعه 
نشان می دهد هر کشــوری که سربازی 
اجباری را برای جوانان خود به ویژه فارغ 
التحصیلان دانشــگاهی حذف کرده، به 
صورت میانگین یک تا دو درصد بر رشد 
اقتصادی آن کشــور افزوده شــده است.  
رجالی افزود: با روند فعلی سربازی اجباری، 
فارغ التحصیلان دانشگاهی بلافاصله پس 
از فارغ التحصیلی به مــدت نزدیک به 2 
سال با حضور در مراکز نظامی که بازدهی 
مناســبی هم برای این مراکز نخواهند 
داشــت از فضای علمی و پژوهشی دور 
خواهند بود در حالی که می توان پس از 
اخذ آموزش های مقدماتی نظامی مورد 
نیاز، با به کارگیری این فارغ التحصیلان 
در بخش صنعت به عنوان سرباز صنعت، 
گام های ارزشمندی در توسعه اقتصادی 
کشور و همچنین موفقیت این جوانان در 

بخش صنعت برداشت. 
عضو دبیرخانه ســرای نوآوری نیز در این 
جلسه با ارایه توضیحاتی پیرامون تفاهم 
نامه منعقد شــده میان اتــاق بازرگانی 
اصفهان و دانشــگاه آزاد اسلامی، گفت: 
تاکنون به صورت پراکنــده اقداماتی در 
زمینه برقراری تعامل صنعت و دانشگاه 
صورت گرفته که بــه دلایل مختلفی به 
ثمر ننشسته و امروز با محوریت قراردادن 
مفاد تفاهم نامه مذکور و استفاده از تجارب 
ارزشمند دانشــگاهیان و فعالان بخش 
صنعــت، همچنین بررســی خطاهای 
صورت گرفته در این زمینه قصد داریم کار 
عملیاتی متناسب با نیاز صنایع استان و 

توانمندی های دانشگاه انجام دهیم. 
محمدرضا جبارزارع با بیان اینکه دانشگاه 
باید بی منت در صنعت کار کرده و صنعت 
نیز باید باافتخار با دانشــگاه تعامل برقرار 
کند، افزود: اعتمادسازی میان صنعتگران 
و دانشــگاهیان و ایجاد ارتباط موثرمیان 
این دو براساس یک نیاز حقیقی مهمترین 
هدف شورای مرکزی سرای نوآوری است. 

 گزارش

»سرباز صنعت« عامل
توسعه اقتصادی
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انقلابی در استراتژی و تولید محتوا ؛

 

سئو،  در  بلاکچین  از  می توان  چگونه  ببینیم  بیایید  نوسان:   
تا همگام  کرد  استفاده  و…  محتوا  استراتژی  محتوا،  بازاریابی 
با این تکنولوژی گام برداریم. همیشه رویارویی با یک سیستم 
جدید و قواعد و قوانین جدید سخت و خطرناک است اما به شما 
با توجه به اصول و رویه های معمول روش هایی را یاد خواهیم داد 
تا سریع تر از این پتانسیل بالا در بازاریابی دیجیتال استفاده کنید

بلاکچین، بیشتر از هر زمان دیگری به گوش می رسد. مقالات معتبری در این زمینه 
منتشر می شوند. بسیاری از کسب وکارهای مطرح دنیا کم کم به این تکنولوژی رو 
می آورند و رمزارزها و بسیاری موارد دیگر هم بیش از پیش مطرح می شوند. با 
شنیدن نام بلاکچین احتمالا اولین چیزی که به ذهن برسد، بیت کوین است، اما 
بلاکچین هرگز در بیت کوین خلاصه نمی شود و تکنولوژی قدرتمندی است که 

بیت کوین تنها بخش کوچکی از آن است.
ما قصد داریم در مورد استفاده از بلاکچین در دیجیتال  مارکتینگ و فعالیت های 
مرتبط با آن بحث کنیم. اینکه بلاکچین چه تاثیری روی فعالیت های بازاریابی 
محتوا خواهد داشت؟ چگونه می توان استراتژی محتوای خود را با این پدیده  نوظهور 

سینک کرد؟ و به طور کلی چه باید کرد؟

اثر بلاکچین بروی دیجیتال مارکتینگ 
بلاکچین جنبه های مختلفی از کسب وکار و ارتباطات را دربرمی گیرد اما یکی از 
مهم ترین بحث ها در این زمینه تاثیر آن روی بانکداری و تراکنش های مالی است، 
چون دنیای آنلاین هم روی تراکنش های مالی پایه گذاری می شود و در حقیقت 
خرید هر سرویس یا محصول در دنیای آنلاین، یک تراکنش مالی محسوب می شود.

استفاده از بلاکچین در دیجیتال  مارکتینگ باعث تغییرات گسترده ای  خواهد 
شد. چگونه؟ به دو مورد از مهم ترین تاثیرات بلاکچین در عصر دیجیتال خواهیم 
پرداخت و در ادامه نحوه  به کارگیری و استفاده از آن در استراتژی محتوا و بازاریابی 

محتوا را ارائه خواهیم کرد.

تغییر در جمع آوری داده ها
در حال حاضر اکثر افراد به اینترنت دسترسی دارند، اما برای ورود به این دنیا به 
دو ابزار نیاز دارند یا شاید هم بتوان گفت دو دروازه ورودی دارند؛ اول ISP ها و 

دوم مرورگرهای وب.
کمپانی هایی که این دروازه ها را عرضه و مدیریت می کنند، تقریبا می توانند تمام 
داده های ما را رصد کنند؛ از چیزهایی که خریداری می کنیم تا وب سایت هایی که 
سر می زنیم و مقالاتی که می خوانیم)اخیرا داده هایی منتشر شده که فیس بوک 
حتی لیست تمام تماس های کاربران و جزئیات تماس  آنها را ثبت و ضبط می کند. 

حتی تماس های عادی تلفنی که کاربران بدون استفاده از اینترنت داشتند(.
آنها این داده ها را می فروشند. محکومیت اخیر مارک زاکربرگ هم به همین مسائل 
مرتبط بود که در انتخابات اخیر آمریکا داده های برخی شهرهای مهم آمریکا را 
به ترامپ فروخته بود. رفتار شهروندان، خواسته ها و کمبودهای افراد این شهرها، 
دغدغه های افراد، علایق و سلایق و تمام مواردی که ترامپ در سخنرانی خود در 
این شهرها از آنها استفاده کرد و پیروز رقابت انتخاباتی شد. اصلا نمی توان حجم 

پولی که در این مبادله دادوستد شده است را حدس زد.

استفاده از بلاکچین 
در دیجیتال مارکتینگ 

دنیای بی واسطه دنیای قشنگ تری است. شما به اندازه ا ی می توانید موفق باشید 
که مهارت داشته باشید. دیگر واسطه هایی وجود ندارند که برای ثبت خدمات و یا 
محصولات شما هزینه ای از شما دریافت کنند. دیگر هزینه  اضافی به واسطه های 
تبلیغاتی نخواهید داد و امکان سوءاستفاده از محتوا و دارایی های آنلاین شما وجود 
ندارد. حالا بیایید ببینیم چگونه می توان از بلاکچین در سئو، بازاریابی محتوا، 
استراتژی محتوا و… استفاده کرد تا همگام با این تکنولوژی گام برداریم. همیشه 
رویارویی با یک سیستم جدید و قواعد و قوانین جدید سخت و خطرناک است اما 
به شما با توجه به اصول و رویه های معمول روش هایی را یاد خواهیم داد تا سریع تر 

از این پتانسیل بالا در بازاریابی دیجیتال استفاده کنید.

CSR  اهمیت می یابد
فیس بوک ۵0 میلیون دلار به سیل زدگان کمک کرد. گوگل در آفریقا مدرسه 
می سازد. مایکروسافت ۱00 میلیون دلار به خیریه ها کمک کرد. این  خبرها را 
معمولا در هنگام وقوع بلایای طبیعی و مواردی از این دست زیاد می شنویم. معلوم 
نمی شود که آیا تنها یک بمب خبری است و یا واقعیت دارد. در سیستم بلاکچین 
تمام این موارد که تحت عنوان مسئولیت اجتماعی شرکت ها شناخته می شود، 

واضح و مستند در اختیار کاربران قرار می  گیرد و می توانند آن را رصد کنند.
به طور مثال، اگر شما یک آلبوم موسیقی منتشر می کنید، می توانید علاوه بر 
را هم  آلبوم  آهنگ های  برسانید، تک تک  فروش  به  یکجا  را  آلبوم  اینکه کل 
با قیمت کمتر برای فروش بگذارید، چون سیستم خرید بسیار راحت تر از قبل 
می شود. این میکروخریدها می تواند به سادگی وارد جریان فروش شود. یا اگر از 
محصولات و خدمات پریمیوم دارید، می توانید در ازای دریافت هزینه  کمتر این 
سرویس را به صورت یک روزه، دوروزه و حتی ساعتی هم در اختیار کاربران قرار 
دهید. سرویس های ماهیانه کم کم از میان برداشته می شوند و کیفیت کار ملاک 
تشخیص خدمات خواهد بود. در این سیستم میکروخرید کیفیت محصولات و 
سرویس ها هم اهمیت بیشتری پیدا می کند. به طور مثال، یک سرویس پریمیوم 
اگر کیفیت کافی نداشته باشد، کاربران زمان کمتری از آن استفاده می کنند و نیازی 

نیست هزینه  یک ماهه و یا یک ساله بابت آن بپردازند.
با گسترش بلاکچین محتوا همچنان ارزشمند باقی می ماند، اما باید استراتژی 
محتوای خود را با آن تنظیم کنید. از چه نظر؟ موتورهای جست وجو از داده های 
بلاکچین برای تایید کیفیت کالاها و محصولات استفاده خواهند کرد. شاید سیستم 
کلیدواژه ها و سئو که در حال حاضر با آن سروکار داریم، تغییرات و تفاوت های 
گسترده ای داشته باشد.احتمالا کیفیت محتوا را خود خوانندگان تعیین خواهند 
کرد نه تعداد بک لینک ها و استفاده از کلیدواژه ها! در این صورت نظرات کیفی 

کاربران مبنای برنامه ریزی برای موتورهای جست وجو خواهد بود.

نقش بلاکچین 
در دیجیتال مارکتینگ

علیمراد شــریفی از مخالفان سرســخت این 
مصوبه اســت. به گفتــه او، تا وقتی سیســتم 
مالیاتی مناســب نیســت، این عمل نیز بی اثر 

خواهد بود

کمیل طیبی دیدگاه ملایمی دارد اما می گوید 
این کار بار روانی دارد و شــاید یــک نوع تورم 

توهمی ایجاد کند

عبدالحسین ساسان از موافقان حذف صفر است 
اما می گوید این امر بی شک معجزه نخواهد کرد 
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قیمت گوشت قرمز و شکر در خرداد امسال نسبت به پارسال رشد سه رقمی داشت. بنا بر 
گزارشی که وزارت صنعت منتشر کرده است قیمت گوشت گوساله در خرداد ماه امسال نسبت 
به خرداد ماه ۹۷ افزایش ۱۱۷.۵ درصدی را ثبت کرد.همچنین هر کیلوگرم شکر سفید در 
خرداد ماه امسال رشد ۱0۷.۷ درصدی نسبت به سال گذشته داشته است. علاوه براین گوشت 
گوسفندی نیز افزایش ۱0۵ درصدی داشته است. این در حالی است که روغن نباتی مایع 

کمترین رشد را نشان می دهد.

حسین مدرس خیابانی، قائم مقام بازرگانی وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: وزارت جهاد 
کشاورزی در تنظیم بازار موفق عمل نکرد چون هم خود متولی بخش تولید بود و هم برخی 
ابزارهای تنظیم بازار را در اختیار نداشت. وی اظهار کرد: پراکندگی مسئولیت ها سبب شد 
تا هفته قبل دولت وظایف تنظیم بازاری را که در قانون انتزاع به وزارت جهاد سپرده شده 
بود، دوباره به وزارت صمت بازگرداند. او تصریح کرد: تهیه نقشه راه برای تنظیم بازار را که از 

تأکیدات رهبر معظم انقلاب است.

  نوسان:  مدیر کل گمرک اصفهان 
گفت: در ۴ ماهه نخســت سال ۹۸، 
بالغ بر یک هزار و ۱۹۹ میلیارد و ۶0۳ 
میلیون ریال درآمد توســط گمرک 
اصفهان کســب و به خزانه واریز شده 
که این عدد نســبت به مدت مشابه 
سال قبل ۸۸ درصد رشد داشته است.

رسول کوهستانی با اشــاره به اینکه 
تغییر و تحــول الزام آور اســت بیان 
داشــت: گمرک اصفهان بنا به دلیل 
جایگاه اســتراتژیک و شاهراه حیاتی 
کشــور در زمینه حمل ونقل و تجارت 
جایگاه ویژه ای دارد .مدیر کل گمرک 
استان اصفهان از دیگر دلایل اهمیت 
گمرک اصفهــان وجــود قطب های 
صنعتی نظیــر فولاد، منســوجات، 
خانگــی،  لــوازم  هواپیماســازی، 
رنگ سازی، صنایع نظامی و .... برشمرد 
و اظهار داشــت: طی ۴ ماهه سال ۹۸ 
بالغ بر 2 میلیــون و ۴۵2 هزار تن کالا 
به ارزش 2 میلیارد و ۴۹ میلیون و ۵0۶ 
هزار دلار اســتان اصفهــان به مقصد 
۷۷ کشــور جهان صادرات داشــته و 
نســبت به مدت مشابه ســال قبل از 
نظر وزن ۳۷ درصــد و ازلحاظ ارزش 
۱۷۵ درصد رشــد داشــته است. وی 
عمده ترین کالاهای صادراتی از استان 
اصفهان را آهن و فــولاد، محصولات 
پتروشــیمی، محصــولات شــیمی 
آلی و فرش برشــمرد و اظهار داشت: 
مهم ترین کشورهای مقصد کالاهای 
صادراتی استان اصفهان، عراق، چین، 
افغانستان، پاکستان و امارات متحده 

عربی دانست.
مدیــر کل گمرک اصفهــان یکی از 
برنامه های مهم خود را افزایش جذب 
شرکت های استان به سمت گمرک 
اصفهان که تشــریفات گمرکی خود 
را در گمرکات دیگــر انجام می دهند 
برشمرد و اذعان داشت: در چهار ماهه 
نخست امسال تشــریفات ۳۵ درصد 
از صادرات استان، از طریق گمرکات 
اســتان اصفهان انجام گرفت. وی در 
خصوص مهم ترین کالاهای وارداتی 
گمرک اصفهان طی ۴ ماه سال ۱۳۹۸ 
گفت: ماشین آلات برقی ۴۸ میلیون 
دلار، وســایل مکانیکی ۳۳ میلیون 
دلار و آهن و چــدن 20 میلیون دلار 
بوده اســت و در ادامه اظهار داشــت: 
عمده ترین کشــورهای صادرکننده 
به مقصد گمرک اصفهان، چین با ۱۹ 
درصد، مالزی با ۱۴ درصد، ایتالیا با ۱۳ 
درصد، آلمان ۱۳ درصد و کره جنوبی 
با ۱2 درصــد، از کل واردات به مقصد 
گمرک اصفهان را به خود اختصاص 

داده اند.

هرچند که بانک مرکزی و دولت در رابطه 
هیچ  قانون  این  اجرای  دقیق  زمان  با 
اما  را اعلام نکرده اند،  توضیح مشخصی 
حق شناس اقتصاددان می گوید: »زمانی 
که ذخیره اسکناس های فعلی تمام شود، 
اسکناس های جدید از طرف بانک مرکزی 
منتشر  و روانه بازار می شوند.« او همچنین 
برخلاف بسیاری از عموم مردم معتقد است 
که تغییر رفرم پولی هیچ تاثیری روی تورم 
و سفره مردم نخواهد داشت و تنها یک 
تغییر ظاهری است که روی اسکناس ها 
رخ می دهد. البته در این میان هستند 
کارشناسانی که معتقدند تغییر واحد پولی 
از ریال به تومان به سادگی ممکن نیست و 

حداقل دو سال زمان نیاز دارد.«

تاثیری روی اقتصاد ندارد
این باره  در  تحلیل هایی  همواره  اگرچه 
وجود داشته که حذف ۴ صفر از پول ملی 
اما  تاثیر می گذارد،  تورم  و  اقتصاد  روی 
کارشناسان اقتصادی بر این باور هستند 
که حذف صفر ها از پول ملی و تبدیل شدن 
ریال به تومان هیچ تاثیری روی اقتصاد 
نمی گذارد. هادی حق شناس، کارشناس 
اقتصادی که این روزها بر صندلی استانداری 
به  این باره  در  زده،  تکیه  هم  گلستان 
»شهروند« می گوید: »برخلاف آن چه عموم 
تصور می کنند، حذف صفرها از پول ملی 
و تبدیل ریال به تومان هیچ تاثیری روی 
نمی گذارد؛  اقتصاد  واقعی  شاخص های 
یعنی نه منجر به رشد اقتصادی می شود، 
نه تاثیر منفی و نه مثبت روی سفره های 

مردم و رفاه آنها دارد.« به گفته او، در واقع 
حذف ۴ صفر از پول ملی کشور، فقط یک 
تغییر ظاهری است که روی اسکناس ها 
اتفاق می افتد و تغییراتی در 2 شاخص مهم 
اقتصادی یعنی نرخ تورم و رشد اقتصادی 
اتفاق  این  این که  نخواهد داشت، ضمن 
روی سایر متغیرهای اقتصادی نظیر تورم، 
تولید،  اقتصادی،  یا رکود  بیکاری، رشد 
ارزش پول و قدرت خرید ندارد؛ زیرا این 
متغیرها تحت تاثیر سیاست های اقتصادی 
پولی، مالی و درآمدی دولت قرار داشته 
و متاثر از تعداد صفرهای پول نیستند. 
حق شناس با بیان این که با حذف شدن 
صفرها از واحد پول محاسبات و حساب 
انجام  ساده تر  اقتصادی  کتاب های  و 
می شود، ادامه داد: »حذف صفرها از پول 
ملی باعث سهولت در مبادلات و نگهداری 
و  ترازنامه ها  و  ارقام  حساب ها،  ساده تر 
شکیل ترشدن ظاهر اسکناس ها می شود 
اما حتی روی معیشت مردم هم تاثیری 
نخواهد گذاشت.« این کارشناس اقتصادی 
درباره این که اسکناس های جدید چه زمانی 
به دست مردم می رسند، می گوید: »در 
این باره باید بانک مرکزی تصمیم گیری 
کند اما آن چه مشخص است، باید منتظر 
به پایان رسیدن ذخیره اسکناس های فعلی 
باشیم تا اسکناس های جدید از طرف بانک 

مرکزی منتشر شوند. 
البته از آنجایی که مردم ایران نگهداری 
و همواره  ندارند  اسکناس ها  از  مناسبی 
انبوهی از اسکناس ها در فواصل زمانی کوتاه 
امحا می شوند، باید زودتر از آن چه فکرش 

را می کنیم، منتظر واردشدن پول هایی با 
ظاهر جدید و بدون صفر به بازار باشیم.«

تصمیمی که عملی شد
اگرچه تا به امروز حذف صفر از پول ملی 
اجرایی نشده بود اما جالب است بدانید 
سابقه ایده حذف صفر از پول ملی کشور 
یعنی ریال به دهه۷0 برمی گردد. موضوع 
حذف صفر از پول ملی در  سال۷2 در دستور 
کار اداره بررسی های اقتصادی بانک مرکزی 
قرار گرفت اما برخی مسئولان با این اقدام 
موافق نبودند و بررسی های لازم متوقف 
شد. بعد از این که حذف شدن صفر از پول 
ملی در دولت هفتم و هشتم مسکوت ماند، 
این طرح دوباره در دولت نهم و دهم به طور 

جدی پیگیری شد.
 با این که حذف چهار صفر از پول ملی در 
دولت دهم به تصویب هیأت وزیران رسید 
ولی به مجلس نرفت. در آخرین سال از 
حسن  ریاست جمهوری  دوره  نخستین 
روحانی باز هم حذف صفر از پول ملی 
مجددا در کارگروه اقتصادی دولت مورد 
بررسی قرار گرفت و پیشنهاد حذف ۴ صفر 
و انتخاب نامی جدید برای پول ملی مطرح 
شد و حالا ماجرا از همیشه جدی تر شده و 

به مرحله عملیاتی شدن نزدیک می شود.
 آنگونه که اعلام شده، این تصمیم با هدف 
حفظ کارآیی پول ملی، تسهیل و بازیابی 
نقش ابزار های پرداخت نقد در تبادلات 
پولی داخلی، هماهنگی با آن چه در فرهنگ 
و عرف جامعه درباره واحد پول ملی رواج 
یافته است، اتخاذ شد. کاهش هزینه چاپ 

و نشر اسکناس و سکوک و رفع مشکلاتی 
از قبیل استفاده از ارقام بزرگ در مبادلات 
ساده روزمره، معضلات شمارش و حمل 
حجم بالای اسکناس و سکه و خارج شدن 
اقتصادی  از چرخه مبادلات  مسکوکات 

کشور، از دیگر اهداف لایحه یاد شده است.

٥۰ کشور دست به حذف صفر زده اند
تجارب جهانی در زمینه اجرای سیاست 
نشان دهنده  ملی  پول  از  صفر  حذف 
شکست  و  کشورها  از  برخی  موفقیت 
برخی دیگر است. در این رابطه، بررسی 
گزارش های آماری بانک جهانی و صندوق 
که  است  آن  از  حاکی  پول  بین المللی 
دست کم ۵0 کشور جهان تاکنون اقدام 
به حذف یک یا چند صفر از پول ملی خود 
کرده اند،  که در برخی از این کشورها برای 
تکمیل چرخه روانی، نسبت به تغییر نام 

واحد پول نیز اقدام شده است.
 اما الزاما این سیاست در همه کشورها موفق 
نبوده است. در این زمینه برزیل رکورددار 
حذف صفرهای پول ملی است و بارها تجربه 
شکست در این زمینه را ثبت کرده است. از  
سال۱۳۹0 تاکنون، برزیل طی ۶ مرحله، 
۱۸ صفر از پول ملی خود را حذف و ۸بار نیز 
نام واحد پولی این کشور تغییر پیدا کرده 
است. در هر مرحله، بروز مجدد تورم های 
بالا، دولت برزیل را مجبور کرد که دوباره 
اقدام به حذف صفرهای پول ملی کند. اما 
در  سال ۱۹۹۳، زمانی که تورم این کشور 
ارقام بسیار بالایی را تجربه کرد، بار دیگر 
حذف سه صفر اعمال شد که این بار دولت 
توانست در مهار تورم توفیقاتی کسب کند. 
در این حوزه، کشور زیمبابوه یک نمونه از 

شکست کامل رفرم پولی است. 
زمانی  در  سال200۳،  زیمبابوه  دولت 
که تورم این کشور هزار درصد بود، اقدام 
به حذف سه صفر از اسکناس ها کرد. با 
وجود این، دولت عملا هیچ گونه اقدامی 
درخصوص مهار تورم انجام نداد و صرفا به 

وجه روانی حذف صفرها اتکا کرد. 
به همین دلیل، این کارکرد به  زودی از 
میان رفت و تورم فزاینده سرانجام اقتصاد 
این کشور را ویران کرد و دلار زیمبابوه از هم 
پاشید. هم اکنون تورم این کشور سطوح 
بسیار بالایی را تجربه می کند و دولت برای 
تأمین اسکناس مورد نیاز مردم، ناگزیر از 
دلاری  اسکناس های ۱00 میلیارد  چاپ 
)دلار زیمبابوه( شده است. در کنار این 
تجارب منفی، ترکیه در زمینه رفرم پولی، 
یک نمونه موفق است. سیاست گذاران این 
کشور، به یکباره ۶ صفر را از پول ملی حذف 
کردند. دلیل این مسأله آن بود که تعداد 
بیشمار صفرها در ارقام اقتصادی و مبادلات 
)که گاه تا چند تریلیون لیر می رسید( 
عملیات  مسیر  در  را  فراوانی  مشکلات 
حسابداری و نگهداری حساب ها به وجود 

آورده بود.

ریزش صفرها

طراحی نقشه راه تنظیم بازارتورم سه رقمی گوشت قرمز و شکر
 نگاه

حذف ٤ صفر از پول ملی و تغییر واحد پول در دولت تصویب شد؛ گزارش

رشد 88 درصدی 
درآمد گمرک اصفهان

   نوسان: از ســال ۱۹۶۰ تاکنون، در ۷۱ مورد دولت های در حال 
توسعه، مجبور به حذف چندین صفر از پول ملی خود شده اند. طی 
این مدت ۱۹ کشور یک بار اقدام به حذف صفر کرده و ۱۰ کشور نیز 
۲ بار این سیاســت را اجرا کرده اند. آرژانتین، یوگسلاویِ سابق و 
برزیل نیز هر کدام به ترتیب با 4، ٥ و ۶ بار اجرای سیاســت حذف 

صفر، رکوردی ماندگار برجای گذاشتند.
 برزیل از حیث تعداد دفعات حذف صفر در جهان رتبه نخست را داراست. 
از سال ۱۹۳0 تاکنون طی ۶ مرحله ۱۸ صفر از پول ملی برزیل حذف شده 
است و ۸ بار نیز نام واحد پولی این کشــور تغییر پیدا کرده که از این حیث 

رکوددار تغیرات پول ملی در دنیا است.
حذف صفر از واحد پولی کشــورها، نخســتین بار در آلمان و پس از جنگ 
جهانی دوم رخ داد، این کشــور زیر فشــار اقتصادی ناشی از جنگ جهانی 
دوم و خســارت های برجــای مانده از آن، دچار تورمی شــدید شــد که 

سیاستگذاران اقتصادی آلمان را وادار به حذف صفرها از مارک کرد.
تجربه ترکیه که یک کشور اروپایی با بســتری جهان سومی است اینگونه 
رقم خورد که به یکباره ۶ صفر از پول  این کشــور در سال 200۵ میلادی 
حذف شد. تورم در ترکیه از ابتدای دهه ۸0 میلادی آغاز شد و با شتاب به 
پیش رفت. هر دلار آمریکا در ســال ۱۹۸۸ هزار و ۴22 لیر قدیم ترکیه بود 

که در سال 200۳ به بیش از ۵.۱ میلیون لیر قدیم رسید.
طبق گزارش های موجود در ســال های آغازین قرن بیست و یکم میلادی 
مردم ترکیه برای خرید یک قرص نان بایــد چند میلیون لیر ترکیه هزینه 
می کردند. نهایتــا در ژانویه 200۵ با حذف ۶ صفــر از پول ملی، لیر جدید 

جایگزین لیر قدیم شد.

چگونه ترکیه موفق عمل کرد؟
کارشناســان اقتصادی صندوق بین الملــل پول، دلیــل تاثیرگذار بودن 
سیاست حذف صفر از واحد پولی ترکیه را اصلاح اقتصاد این کشور در مهار 
تورم می دانند. در گزارش این صندوق آمده اســت، پیش از اینکه صفرها از 
پول ترکیه حذف شود این کشور موفق شده بود تورم را به کلی مهار کند و 
نرخ آن را به ارقام یک رقمی تقلیل دهد. در این شرایط اصلاح بازار پول نیز 

به کمک اقتصاد آمد تا زمینه ساز رشد اقتصاد شود.
در ماه جولای سال 200۵ نیز رومانی با حذف چهار صفر، واحد پول جدید 
خود موسوم به "لیو" را معرفی کرد. آخرین نمونه در این زمینه به زیمبابوه 
مربوط می شــود که طی آن دولت این کشــور ۱0 صفر را از پول ملی این 
کشــور حذف کرد و به همین خاطر رکوددار تعداد صفرهای حذف شده از 

پول ملی در سطح بین المللی است.
هلند نیز نمونه موفق دیگری از تجربه حذف صفر از پول ملی بود. بیماری 
هلندی اکنون واژه ای آشنا در ادبیات اقتصادی این کشور است. ورود منابع 
درآمدی غیر منتظره از محل استخراج گاز، اقتصاد هلند را با تورمی پیش 
بینی نشده  در دهه ۶0 میلادی روبرو کرد که از مرز ۱00 درصد گذشت. با 
این اتفاقات بلافاصله دولت با اعمال سیاست شدید انقباضی در دیپلماسی 
پولی توانســت حجم پــول را کنترل کــرده و به همراه آن چهــار صفر از 

اسکناس های این کشور حذف شد.

سابقه پیشنهاد حذف صفر در ایران
اگر چه تا به امروز حذف صفر از پول ملی هیچوقت اجرایی نشده است لیکن 
سابقه ایده حذف صفر از پول ملی کشور یعنی ریال به دهه ۷0 بر می گردد. 
موضوع حذف صفر از پول ملی، در سال ۷2 در دستور کار اداره بررسی های 
اقتصادی بانک مرکزی قرار گرفت اما برخی مســئولان با این اقدام موافق 

نبودند و بررسی های لازم متوقف شد.
دلیل مطرح شــدن حذف صفر در این دوره، تورم بالایــی بود که به دلیل 
برنامه آزاد ســازی اقتصادی و شــوک های نفتی حاصل از پایان جنگ و 
سرازیر شــدن دلارهای نفتی به اقتصاد ایران در دولت پنجم و ششم ایجاد 

شده بود.
 پس از مســکوت ماندن طرح حذف صفــر از پول ملــی در دولت هفتم و 
هشتم، این طرح مجددا در دولت نهم و دهم جدی تر پیگیری شد. در این 
دولت، حذف چهار صفر از پول ملی با توجه به کاهش شدید ارزش ریال در 
مقابل ارزهای دیگر پس از بررسی های کارشناسی صندوق بین المللی پول 
و مشورت با برخی از کشورها مانند ترکیه که تجربه حذف ۶ صفر را داشتند 
به تصویب هیئت وزیران رســید، اما بنا بر دلایلی غیر شفاف هیچ گاه این 

لایحه برای اعلام نظر مجلس، از پاستور به بهارستان نرفت.

صفر درمانی

تغییـر رسـمی واحد پـول ملی از »ریـال« به »تومـان« بعد از مدت ها کشـمکش بالاخـره در هیأت 
دولـت به تصویب رسـید. به نظر می رسـد پس از گذشـت بیـش از یک دهه از بحث حـذف صفر از 
پـول ملـی، اکنون ایـن اقدام بیـش از هر زمانی به واقعیت نزدیک تر شـده اسـت. وجـود تورم های 
انباشـته در اقتصـاد ایـران از یک سـو و عـدم همخوانی معامـلات روزمره مـردم با واحد پـول ملی از سـوی دیگر، 
کارآیی سیسـتم تسـویه نقدی کشـور را به حداقل رسـانده اسـت. از این رو بانک مرکزی از مدت ها پیش مطالعات 

پیرامـون حـذف صفر از پـول را آغاز کـرده و درنهایت دیـروز این تصمیم وارد فاز جدی ای شـد. 

گزارش

گروه اقتصاد

تاریخچه حذف صفر از پول در جهان؛

 نوسان:محمد اسلامی، وزیر راه و شهرسازی گفت: 
با توجه به ظرفیت های قانونی، مقدمات تأمین مسکن 
کارکنان از بدو ورود به ادارات دولتی فراهم است. وی 
در حاشیه نشســت هیأت دولت افزود: براساس این 
طرح جوانان از بدو استخدام می توانند در زمان معین 
صاحب خانه شوند. وی با بیان اینکه طرح مذکور برای 
تصویب به رئیس جمهوری تقدیم شده اســت، اظهارداشت: این طرح مراحل 
کارشناســی خود را در جلسات شــورای مشــورتی اقتصادی و همچنین در 
سازمان برنامه و بودجه گذرانده و با تصویب آن بزودی ابلاغ می شود. این طرح 
به نوعی پایه گذاری شده که با آمادگی بنگاه ها و تشکل های غیردولتی می تواند 
تسریع یابد؛ این بدان معناســت که جوانان پس از اینکه حقوق بگیر می شوند 
می توانند با عضویت در صندوق پس انداز مسکن در آینده مسکن ملکی خود 

را تأمین کنند.

 نوســان:  عبدالناصر همتی، رئیس  کل بانک  
مرکزی با اشــاره به تعمیق تدریجی سامانه نیما 
اعلام کرد: »از مردادماه  ســال گذشــته تاکنون 
معــادل 2۷.۵ میلیــارد دلار ارز درســامانه نیما 
عرضه شده که ۳ میلیارد دلار آن واردات در مقابل 
صادرات خود و غیر بوده اســت.« او افزود: »این 
حجم از عرضه ارز عمدتا توســط صادرکنندگان موجب ۱0۸ هزار مورد 
تأمین واردات به میزان حدود 22 میلیارد دلار شده است و بقیه نیز صرف 
تسویه تعهدات بانک ها شده و در جریان اقدام برای تأمین است.« همتی 
با بیان این که بیش از ۴۶میلیارد دلار مبادله در  سال اول فعالیت سامانه 
نیما نقش مهمی به این ســامانه در مبادلات تجارت خارجی کشور داده 
است، ادامه داد: »این حجم از عرضه ارز با ۷۴ هزار مورد عرضه در سامانه 

تحقق یافته است

 نوسان: مشــاور رئیس سازمان خصوصی سازی 
با اشــاره به پرداخت سود ســهام عدالت، گفت: 
»کسانی که در  سال ۱۳۸۵ تا ۱۳۸۷ صرفا ثبت نام 
اولیه کرده اند ولی به دلایل مختلف برگه های سهام 
عدالت را به تعاونی شهرســتانی یا ادارات مربوطه 
ارایه نکردند، مشــمول ســهام عدالت شــناخته 
نمی شوند و طبیعتا به این عده سود ســهام عدالت تعلق نمی گیرد اما به 
تمام مشمولان ســهام عدالت که شماره شِــبا اعلام کرده اند، سود  سال 
۱۳۹۵ و ۱۳۹۶ پرداخت شده است. باقی مشــمولان باید شماره شِبای 
خود را در ســامانه وارد کنند تا ســود بگیرند.« به گفته سبحانی، حدود 
۴.۵ الی ۵ میلیون نفر از مشــمولان که در قید حیات هستند، شماره شبا 
به سامانه سهام عدالت ندادند و اگر این افراد شمارش شبای خود را اعلام 

کنند، پس از راستی آزمایی سود سهام به حسابشان پرداخت می شود.«

 نوسان:  بازار مسکن کل کشور در تیرماه ۱۳۹۸ 
کار خود را به ترتیب با کاهــش ۴0 و ۶۶ درصدی 
معاملات نسبت به مدت مشابه  سال قبل به پایان 
رســاند. این حجم از افت نقطه بــه نقطه خرید و 
فروش ملک، دست کم در بازه زمانی  ۶ سال اخیر 
بی سابقه بوده است. براســاس اعلام مصطفی قلی 
خسروی، رئیس اتحادیه مشــاوران املاک در تیر ۱۳۹۸ بالغ بر ۴2 هزار و 
۵۱۴ قرارداد خرید و فروش ملک در کل کشور به امضا رسیده که نسبت به 
زمان مشابه  سال قبل ۴۴ درصد کاهش یافته است. در این مدت همچنین 
۷0 هزار و ۹۱۵ اجاره نامه منعقد شده که ۵ درصد کمتر  از تیر پارسال بوده 
است. در شهر تهران نیز طی تیر ۱۳۹۸ بالغ بر ۵۷۶0 مبایعه نامه )قرارداد 
خرید و فروش( منعقد شــده که از افت ۶۶ درصدی نسبت به زمان مشابه 

 سال گذشته داشته است.

مقدمات تأمین مسکن کارکنان جدید دولت٦٦ درصد کاهش معاملات مسکن در تهرانبرای ثبت شماره شبای بانکی هنوز فرصت دارید٤٦ میلیارد دلار مبادله در سال اول فعالیت نیما
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  گزارش

 نوسان :  اولیــن اجلاس نماز شرکت 
فولاد مبارکه با حضور فرماندار و فرمانده 
ســپاه شهرســتان مبارکه، مدیرعامل 
فولاد مبـــــارکه، حجــــت الاسلام 
راستـــــگو، جمعی از ائمــۀ جمعه و 
جماعات شهرستان و مدیران و کارکنان 

فولاد مبارکه برگزار شد.
به گزارش اقتصادبازار بــه نقل از روابط 
عمومی شرکت فولادمبارکه، در بخش 
نخست این اجلاس شکوهمند، حجت 
الاســلام نبوی، رئیس دفتر هماهنگی 
تبلیغات اســلامی فولاد مبارکه، ضمن 
خیر مقدم به میهمانان، پیام حضرت آیت 
الله مظاهری رئیس حوزۀ علمیه اصفهان 
را قرائت کرد و گفت:همانگونه که در پیام 
حضرت آیت الله مظاهری آمده است به 
یقین هدف اصلی برگزاری این همایش 
تبییــن و تعمیق معرفت و شــناخت 
درست نماز است؛ ازاین رو به هر میزان 
که در ایــن راه گام برداریــم، در اصل به 
آرمان اصلی که همان انسان سازی است  

نزدیکتر شده ایم.
در ادامۀ این مراسم، مهندس عظیمیان 
مدیرعامل فولاد مبارکه طی ســخنانی 
تصریح کرد: شــرکت فولاد مبارکه به 
همان نســبت که بزرگترین فولادساز و 
بزرگترین شــرکت بازار سرمایۀ کشور 
است، در ترویج فرهنگ و شعائر اسلامی 
هم اهتمام دارد و  پیشــگام است. وی با 
اشاره به وجود وضوخانه و نمازخانه های 
متعدد در نواحی شــرکت گفت: اینکه 
نمازگزاران می توانند در هر شــرایطی 
و با هر وضعیتی با خــدای خود راز و نیاز 
کنند از ویژگی های بارز دین مبین اسلام 

است.
وی با اشاره به تأثیر و اهمیت اقامۀ باشکوه 
نماز در روند تولید و ســلامت روحی و 
روانی کارکنان اظهار داشت: بدون شک 
در یک مجموعۀ صنعتــی بزرگ مانند 
فولاد مبارکه، وقتــی ایمان به خداوند با 
مؤلفه های تخصص و تعهد درآمیخته و 
نزد کارکنان نهادینه شده باشد، به طور 
قطع نتایج درخشان تری به بار خواهد 
نشست. نیروی انسانیای که به استفادۀ 
بهینه از وقت و سرمایه شرکت بی اعتنا 
نیست، بهتر میتواند در راستای اهداف 

سازمان قدم بردارد.
در ادامه، حجت الاســلام راستگو، یکی 
دیگر سخنرانان این مراسم، با بیان آیات، 
احادیث و روایاتی بر اهمیت اقامۀ نماز و 
به جای آوردن این فریضۀ واجب در اول 
وقت تأکید کرد. وی بــا تأکید بر اینکه 
نماز انسان را از فحشا و منکر بازمیدارد، 
تصریح کرد: نماز از فروع دین است، اما از 
اصول دین چیزی کم ندارد؛ ازاین رو در 
تاریخ احداث مساجد صدر اسلام نیز می 
بینیم که بسیاری از مساجد مانند مساجد 
فتح، قبا، ذوقبلتین و... به مناسب اتفاقات 

بزرگی که افتاده، بنا شده اند.
حجت الاسلام راستگو گفت: همانگونه 
که خروجی فولاد مبارکــه تولید ورق 
های متنوع و کیفی اســت که می تواند 
در صنایع مختلف به کار گرفته شود، اگر 
نماز خوانده شده هم نمازگزار را از منکر، 
فساد و فحشــا دور نگه ندارد، مشخص 
است که آن نماز با تمرکز و توجه قلبی 
قرائت نشده؛ بنابراین خروجی مناسبی 

هم نخواهد داشت.
وی در بخش پایانی ســخنان خود اظهار 
داشت: وقتی نماز با خلوص نیت و اندیشۀ 
الهی باشــد و ایمان و خودآگاهی بر روح و 
جان انســان ها و بر همۀ امور حاکم باشد، 
قطعا نتایج ارزشمندی به دست خواهد آمد.

پیشگامی فولاد مبارکه
در ترویج فرهنگ اسلامی

industry

عملکرد فولاد مبارکه را در سال   
کنید؟  می  ارزیابی  چگونه   ۱۳۹۷
سال ۹۷ یکی از موفق ترین سال های 
با  توانستیم  و  بود  شرکت  عملکردی 
پرسنل  و  مدیران  همکاری  و  همدلی 
به  مبارکه  فولاد  مجموعه  زحمتکش 
رکوردهای تازه ای در زمینه های مختلف 
دست پیدا کنیم که از جمله آنها می توان 
به موارد زیر اشاره نمود: کسب رکورد در 
تولید محصول نهایی کلاف گرم با تولید 
۶.۳۴۳ هزار تن و تولید کلاف سرد به 
بالاترین  تن. کسب  میزان ۱.۵۵۵ هزار 
سطح فروش شرکت با خلق فروشی به 
میزان 2۳۴ هزار میلیارد ریال در سال 
سودآوری  سطح  بالاترین  کسب   .۹۷
شرکت با خلق سود ۱۶۶ هزار میلیارد 
 ۱22 سود  و  )تلفیق(  گروه  در  ریالی 
اصلی  شرکت  در  ریالی  میلیارد  هزار 
بازار  شرکت  بزرگترین  به  شدن  بدیل 
سرمایه کشور در تاریخ برگزاری مجمع 
)۳0 تیرماه ۹۸( با ارزش بازاری بالغ بر 
۵۵۸.۶۱0 میلیارد ریال. اینها بخشی از 

موفقیت های شرکت در سال ۹۷ بود.

 عملکرد تولید به تفکیک زنجیره 
ارزش، در سال ۹۷ و سه ماه ابتدایی 

سال ۹۸ چگونه بوده است؟
در سال ۹۷ شاهد رشد ۵ درصدی در تولید 
تختال بوده ایم به گونه ای که تولید تختال 
از ۷.2۵0 هزار تن در سال ۹۶ به بیش از 
۷.۵۸۶ هزار تن در سال ۹۷ رسید. در 
کلاف گرم نیز شاهد رشد ۶ درصدی تولید 
بوده ایم و سطح تولید از ۵.۹۶۸ هزار تن در 
سال ۹۶ به بیش از ۶.۳۴۳ هزار تن در سال 
۹۷ رسید. همچنین در تولید کلاف سرد 
شاهد رشد ۴ درصدی بوده ایم و توانستیم 
در سال ۹۷ تولید کلاف سرد را به ۱.۵۵۵ 

هزار تن برسانیم.
نیز  دار  پوشش  محصولات  تولید  در 

وضعیت تولید به شرح زیر بوده است:
محصولات قلع اندود تولید ۹۸ هزار تنی 
در سال ۹۷ و کاهش هزار تنی در مقایسه 

تولید  گالوانیزه  محصولات   .۹۶ سال  با 
202 هزار تنی در سال ۹۷ و کاهش ۳ 
درصدی در مقایسه با سال ۹۶ . محصولات 
رنگی تولید ۱20 هزار تنی در سال ۹۷ و 
افزایش ۵ درصدی در مقایسه با سال ۹۶ . 
لازم است به اطلاع برسانم که طی سه ماهه 
سال جاری نیز میزان تولید محصول نهایی 
شرکت به بیش از 2 میلیون تن رسیده که 
۶ درصد بالاتر از مدت مشابه سال گذشته 

بوده است.

عملکرد شرکت فولاد مبارکه در   
به  بوده است،  حوزه فروش چگونه 
نظر می رسد در سال گذشته بخشی 
کاهش  شرکت  صادراتی  فروش  از 

یافته است؟
در سال ۹۷ با افزایش تقاضای داخلی برای 
محصولات شرکت مواجه بودیم به همین 
کاهش  با  صادراتی  فروش  میزان  دلیل 
همراه بود اما به دلیل افزایش نرخ ارز از 
منظر ریالی این کاهش مقداری جبران 
گردید. اما در مجموع در سال ۹۷ مبلغ 
فروش محصولات نهایی شرکت با رشد ۴۸ 
درصدی از ۱۵۸ هزار میلیارد ریال در سال 
۹۶ به بیش از 2۳۴ هزار میلیارد ریال رسید 
و شاهد افزایش قابل توجه ۷۶ هزار میلیارد 

ریالی در میزان فروش شرکت بوده ایم.
طی سه ماهه سال جاری نیز میزان فروش 
محصولات نهایی شرکت به بیش از ۱.۹۵۳ 
هزار تن رسیده که ۸ درصد بالاتر از مدت 
مشابه سال گذشته بوده است. طی سه 
ماهه سال جاری مبلغ فروش محصول 
با رشد ۱0۳ درصدی از ۴۷ هزار میلیارد 
ریال به ۹۶ هزار میلیارد ریال رسیده است و 
امیدوارم طی ماه های جاری نیز شاهد رشد 

فروش محصولات شرکت باشیم.
توجه در فروش،  قابل  افزایش  بر  علاوه 
خبرهای خوبی از رشد سودآوری فولاد 
با  سال ۹۷  در  ایم.  بوده  شاهد  مبارکه 
مدیریت بهینه هزینه ها شاهد افزایش 
حاشیه سوداوری شرکت نیز بوده ایم و در 
واقع بالاتر از سطح فروش موفق به افزایش 
سطح سودآوری شرکت بوده ایم که بر 
اساس صورت های مالی تلفیقی و اصلی 
به بررسی آنها می پردازیم و جزئیات آن را 

خدمت شما عرض می کنم.
در سال ۹۷ درآمدهای عملیاتی تلفیقی 
با رشد ۴۴ درصدی به بیش از ۳00 هزار 

میلیارد ریال رسید. سود عملیاتی تلفیقی 
سال ۹۷ نیز با رشد ۹۸ درصدی از ۷۶ هزار 
میلیارد ریال به بیش از ۱۵0 هزار میلیارد 
ریال رسید و در نهایت به واسطه کاهش 
معافیت  از  استفاده  و  مالی  هزینه های 
مالیاتی حاصل از افزایش سرمایه شاهد 
رشد ۱2۷ درصدی در سود خالص تلفیقی 

بوده ایم.
در سطح شرکت اصلی نیز در درامدهای 
عملیاتی شرکت با رشد ۴۸ درصدی به 
بیش از 2۳۴ هزار میلیارد ریال رسید و 
عمدتاً به دلیل سود ناشی از تسعیر یا تسویه 
دارایی ها و بدهی های ارزی عملیاتی سود 
عملیاتی شرکت در سال ۹۷ با رشد ۷۷ 
درصدی از ۶۷ هزار میلیارد ریال به بیش 
از ۱۱۹ هزار میلیارد ریال رسید. همچنین 
سود خالص شرکت در سال ۹۷ با رشد 
۱0۳ درصدی از ۶0 هزار میلیارد ریال به 

بیش از ۱22 هزار میلیارد ریال رسید.
نکته حائز اهمیت در این خصوص این 
است که در سال ۹۷ با برنامه ریزی های به 
عمل آمده سعی شد سوداوری شرکتهای 
فرعی و وابسته بطور دایم رصد شده تا به 
مرور شاهد افزایش سودآوری شرکت های 
زیرمجموعه باشیم به طوری که میزان 
سود عملیاتی تلفیقی در سال ۹۶ حدودا 
۱۳ درصد بالاتر از شرکت اصلی بوده و این 
ضریب در سال ۹۷ به حدود 2۶ درصد 
رسیده است و در سود خالص این ضریب 

به بیش از ۳۶ درصد رسیده است.
با رشد سودآوری که شرح داده شد شاهد 
عملیاتی  سود  حاشیه  که  هستیم  این 
شرکت از ۴۳ درصد در سال ۹۶ به ۵۱ 
درصد در سال ۹۷ رسیده است. همین 
طور در حاشیه سود خالص شاهد رشد 
۳۷ درصدی بوده ایم و حاشیه سود خالص 
از ۳۸ درصد به بیش از ۵2 درصد رسیده 

است.
سود  حاشیه  رشد  دلایل  مهمترین  از 
شرکت می توان به افزایش نرخ فروش 
محصولات و جلوگیری از افزایش سطح 
هزینه های شرکت به نسبت افزایش سطح 
های  هزینه  کاهش  ها،  قیمت  عمومی 
مالی و استفاده از معافیت مالیاتی ناشی از 

افزایش سرمایه اشاره نمود.
در سال مالی ۹۷ در مجموع شاهد رشد 
۶۴ درصدی بهای تمام شده محصولات 
تولیدی شرکت بوده ایم که عمدتا منتج از 

افزایش نرخ مواد مستقیم مصرفی خصوصا 
افزایش نرخ خرید سنگ و گندله از یک 
طرف و افزایش هزینه های سربار خصوصا 
افزایش نرخ الکترود مصرفی از طرف دیگر 
می باشد. با این افزایش قیمت ها سهم مواد 
مستقیم مصرفی از بهای تمام شده با رشد 

22 درصدی به ۶۷ درصد رسیده است.
از این رو خرید و مشارکت در معادن موجود 
کشور جهت تامین پایدار سنگ و انجام 
و  خصوص  این  در  گسترده  اکتشافات 
همچنین برنامه ریزی جهت تامین الکترود 
تولید  شرکت  از  برداری  بهره  طریق  از 
الکترود در داخل کشور و خرید بموقع این 
ماده استراتژیک یکی از مهمترین اقدامات 

عملیاتی سال جاری می باشد.
با وجود  نیز  ماهه سال جاری  طی سه 
شاهد  فروش  درصدی   ۱0۳ افزایش 
رشد حدود ۱۳0 درصدی سود خالص در 
شرکت بوده ایم که نویدبخش سالی پرسود 

برای سهامداران شرکت می باشد.

 در مجمع عنوان کردید که شرکت 
فولاد مبارکه اصفهان به بزرگترین 
ارزش  نظر  از  سرمایه  بازار  شرکت 
در  لطفا  است.  شده  تبدیل  بازاری 
بازده سهام شرکت  و  این خصوص 

توضیح بیشتری بفرمایید.
بله، در مجمع سال گذشته )۳0 تیرماه ۹۷( 
ارزش بازاری شرکت 2۸۴ هزار میلیارد 
ریال بود و در مجمع امسال )۳0 تیرماه ۹۸( 
با افزایش 2۷۵ هزار میلیارد ریالی به عدد 

۵۵۹ هزار میلیارد ریال رسیده است.
طی یک سال بین دو مجمع شاهد انجام 
بزرگترین افزایش سرمایه از محل سود 
انباشته به میزان ۵۵ هزار میلیارد ریال بوده 
ایم که با این تصمیم درست و با جلوگیری 
از خروج نقدینگی شاهد افزایش ثروت 
سهامداران بوده ایم. ضمن اینکه حدود 
۱۹ هزار میلیارد ریال هم سود نقدی بین 
سهامداران توزیع گردید و در مجموع بازده 
سهم فولاد مبارکه از مجمع سال قبل 
تا مجمع امسال ۱۱0 درصد بوده است 
که بسیار بالاتر از بازده بازارهای موازی 
همچون بازار ارز و طلا بوده است. توضیح 
اینکه برای نمونه بازده سالانه ارز یورو ۴۱ 
درصد و بازده سکه امامی نیز ۴2 درصد 

بوده است.
در تواتر زمانی دوساله نیز بازده سهم فولاد 
بود که در مقایسه  مبارکه ۴۳۸ درصد 
بازارهای موازی بازده بسیار مناسبی بوده 
است. قابل توجه اینکه در بازه زمانی ۱0 
ساله بازدی سهم بیش از ۴۴20 درصد بوده 

است که منعکس کننده این واقعیت می 
باشد که سهامداری در شرکت های بنیادی 
مبارکه همواره  فولاد  پیشرو همچون  و 
بازده مناسبی را نصیب سرمایه گذاران می 

نماید.
مقایسه بازده سهم بزرگترین شرکت بازار 
سرمایه با بازده بازارهای موازی همچون 
طلا و ارز در تواترهای زمانی کوتاه مدت، 
میان مدت و بلند مدت نیز نشان از برتری 
در  سهم  این  در  گذاری  سرمایه  بازده 
مقایسه با سایر بازارها دارد. اگرچه هنوز 
بازار  ارزش  با  شرکت  واقعی  ارزش  هم 
کنونی شرکت فاصله معناداری دارد که 
امیدواریم با بازارگردانیمناسب تر و حمایت 
سهامداران عزیز شاهد تحقق ارزش واقعی 

سهام باشیم.

معــاون اقتصــادی و مالــی شــرکت فــولاد مبارکــه اصفهــان معتقــد اســت،  در ســال ۹۷ بــا افزایش 
گفت و گو

گروه صنعت
ــزان فــروش  ــه همیــن دلیــل می ــم ب ــرای محصــولات شــرکت مواجــه بودی ــی ب تقاضــای داخل
ــا کاهــش همــراه بــود.  طهمــورث جوانبخــت، در ایــن گفــت وگــو بــه جزئیــات تولیــد و فــروش،  صادراتــی ب
ســودآوری، بهــره وری و بازدهــی ســرمایه فــولاد مبارکــه اصفهــان و همچنیــن بــه بازدهــی ســهام و برنامــه های 

جدید این شرکت بزرگ فولادی پرداخته است.

نوید سالی پرسود برای سهامداران

سازمان توسعه ونوسازی معادن وصنایع معدنی ایران)ایمیدرو( اعلام کرد: در بهار امسال 
پنج میلیون و 2۱۳ هزار و ۷۱۱ تن شمش تولید شد که از این رقم سه واحد اصلی ۷۶.2 
درصد کل تولید را به خود اختصاص دادند.براساس جداول منتشر شده، شمش تولیدی 
فولاد مبارکه و واحد های وابسته )سبا و هرمزگان( در سه ماهه نخست امسال در مجموع 
به رقم 2 میلیون و ۳۷۱ هزار و 2۷۱ تن رسید که ۴۵٫۴ درصد کل شمش تولیدی این 

دوره را در بر گرفت.

رئیس هیات عامل ایمیدرو گفت: صندوق پژوهش و فناوری فولاد با ۱00 میلیارد 
تومان اعتبار با مشارکت ایمیدرو و شرکت های زنجیره فولاد تشکیل می شود.
خداداد غریب پور، گفت: گرچه ۸0 درصد تامین مالی در کشور توسط نظام بانکی انجام
 می شود اما بانک ها اکنون شرایط مناسبی برای ارائه تسهیلات ندارند. وی افزود: ایمیدرو 
در کنار بخش خصوصی است و زمینه های مختلف از جمله آموزش، پژوهش و فناوری به 

شرکت های خصوصی خدمات می دهد.

تشکیل صندوق پژوهش و فناوری فولاد فولادمبارکه در صدر تولیدکنندگان شمش فولادی

رشد ۱۳۰ درصدی سود خالص فولاد مبارکه نوید بخش سالی پرسود برای سهامداران است

معاون اقتصادی و مالی فولاد مبارکه مطرح کرد:

نمایندۀ ولی فقیه و امام جمعۀ اصفهان عنوان کرد:

 نوسان : آیـت الله سیــد یـوســف 
ولی  نماینــــدۀ  نژاد  طباطبایی 
جــــمــــعۀ  امام  و  فقیـــه 
مدیرعامل  دیدار  در  اصفــــهان 
فولاد مبارکه با ایشان تصریح کرد: 
فولاد  کارکنان  و  مدیریت  تلاش 
مبارکه در تولید و رفع وابستگی به 

بیگانگان قابل تقدیر است.
امام جمعۀ اصفهان با اشاره به نقش 
مدیریت در ادارۀ امور، تصریح کرد: 
همان گونه که امیرالمؤمنین علی )ع( هم تأکید فرموده اند، کارها باید به 
افراد خبره و مستعد سپرده شود تا آنها تجارب خود را در راه پیشرفت این 
مرز و بوم به کار گیرند و مطمئنا این امر با وجود مدیریت کارآمد فولاد 

مبارکه و مجاهدت های کارکنان آن در حال تحقق است. 
به یقین این تجارب می تواند در پیشرفت و آبادانی کشور مؤثر واقع شود. 
وی دستیابی به رکوردهای پی درپی در فولاد مبارکه را مصداق عینی 
مدیریت مؤثر و تلاش قابل تقدیر کارکنان این واحد صنعتی دانست و گفت: 
خودکفایی در تولید محصولاتی که کشور را از بیگانگان بی نیاز می کند، 
باعث افزایش روحیه و امید در کشور و تقویت نگاه اقتصادی درون زاست 

که همواره مورد تأکید مقام معظم رهبری بوده است.
آیتالله طباطبایی نژاد در خاتمۀ سخنان خود اظهار امیدواری کرد مدیران و 
کارکنان در راه تولید و عزت و سربلندی جمهوری اسلامی ایران همچنان 

موفق باشند.
به گزارش خبرنگار فولاد، در این دیدار صمیمانه مهندس عظیمیــــان 
ضمـــن ارائۀ گـــــــزارشی از دستاوردهای شرکت فولاد مبارکه در سال 
۹۷ و چهارماهۀ سال جاری گفت: مدیریت و کارکنان فولاد مبارکه از همان 
ابتدای سال، تأکید مقام معظم رهبری بر اهمیت رونق تولید را نصب العین 
خود قرار داده اند و با تلاش مضاعف، علیرغم همۀ محدودیت ها و موانعی 
که دشمن بر سر راه تولید و اقتصاد کشور قرار داده است، توانسته اند به

ذینفعان  برای  اقتصادی  افزودۀ  ارزش  ایجاد  در  های جدیدی  موفقیت 
شرکت، بومی سازی تجهیزات و قطعات موردنیاز صنعت فولاد کشور و 

ثبت رکوردهای جدید در سال رونق تولید دست یابند.
مهندس عظیمیان مدیران و کارکنان فولاد مبارکه را سربازان وطن دانست 
و گفت: تلاش خواهیم کرد تا در جبهۀ صنعت و در بزرگترین فولادسازی 
کشور که سرچشمۀ رونق تولید است و در بالا و پاییندست، بسیاری از 
صنایع را تحت پوشش قرار داده است، به گونه ای عمل کنیم که همچنان 

نظام مقدس جمهوری اسلامی در کمال اقتدار اقتصادی، پایدار باشد.

رکوردهای پی در پی
مصداق عینی مدیریت مؤثر

در ســال ۹۷ با افزایش تقاضــای داخلی برای 
محصولات شرکت مواجه بودیم به همین دلیل 

میزان فروش صادراتی با کاهش همراه بود

مهندس ارزانی هشدار داد:

ارزاني  فرزاد  مهندس   : نوسان   
مدیرعامل شرکت فولاد هرمزگان به 
همراه مدیران و معاونین این شرکت 
با حجت الاسلام والمسلمین عبادي 
استان  در  فقیه  ولي  نماینده  زاده 
هرمزگان و امام جمعه بندرعباس 

دیدار و گفتگو کرد.
دیدار  در  اقتصادبازار،  گزارش   به 
فولاد  معاونین  و  مدیرعامل 
در  فقیه  ولی  نماینده  با  هرمزگان 
استان هرمزگان و امام جمعه بندرعباس، مهندس فرزاد ارزانی گزارشی از 
فعالیت های شرکت فولاد هرمزگان و عملکرد این شرکت ارائه داد و گفت: 
فولاد هرمزگان در زمینه مسئولیت های اجتماعی نیز در استان فعال بوده 
و با دستگاه های مربوطه همکاری لازم را داشته و درحد توان در این زمینه 

اقداماتی را انجام داده است.
مهندس ارزانی با اشاره به مشکلات واحدهای تولیدی در خصوص مواد 
اولیه گفت: عدم تامین مواد اولیه واحدهای تولیدی منجر به مشکلات 

عدیده ای خواهد شد و واحدها را به تعطیلی خواهد کشاند.
در ادامه این دیدار حجت الاسلام والمسلمین عبادی زاده با بیان اینکه 
فولاد یک صنعت مادر است گفت: صنعت فولاد در اقتصاد ملی نقش 

مهمی دارد.
امام جمعه بندرعباس با اشاره به تحریم های ظالمانه و تحمیلی آمریکا 
گفت: در عرصه مسایل اقتصادی دشمن سبب خیرشده است و عدو شود 

سبب خیر اگر خدا خواهد. 
وی اضافه کرد: همه دیدیم که مقام معظم رهبری قبلا نیزبه دفعات تاکید 
داشتند به درآمد نفت متکی نباشید و به تعبیر ایشان تحریم ها باعث رشد 

ما خواهد شد.
حجت الاسلام والمسلمین عبادی زاده با تاکید بر حمایت همه جانبه از 
تولید گفت: ماعادت کرده بودیم به خام فروشی و همیشه این کار رو انجام 

می دادیم و این چرخه بسیار باطل هست. 
قبول داریم که محدودیت ارزی داریم ولی تولید ملی مهمتر است و اگر 
مواد خام را در چرخه تولید ملی وارد کنیم، باعث رونق تولید خواهد شد؛ 
صادرات مواد اولیه نباید منجر به خطر افتادن فعالیت واحدهای تولیدی 

بشود. 
این کار مدیریت و صبوری میخواهد .دولتمردان ما باید این امر رو کنترل 

کنند.
نماینده ولی فقیه در استان هرمزگان تاکید کرد: شعار ا مسال رونق تولید 
هست و همه مسئولین باید بخواهند و در این راه باید تلاش کنند، مردم 

نیز باید مطالبه گری کنند و عدالت را بخواهند. 
وی ضمن قدردانی از تلاش ها و اقدامات شرکت فولاد هرمزگان تاکید 
کرد: ما میتوانیم به شما کمک کنیم و با طرح مسائل و مشکلات صنعت 
فولاد با مسئولین استان و کشور، باری از دوش تولید برداریم و امیدواریم 

شاهد اتفاقات مبارکی برای اقتصاد کشور باشیم.

خطر تعطیلی فولادسازان
درصورت عدم تامین مواد اولیه

حاشیه سود عملیاتی شرکت از 4۳ درصد در سال 
۹۶ به ٥۱ درصد در ســال ۹۷ رسیده است. همین 
طور حاشیه سود خالص از ۳۸ درصد به بیش از ٥۲ 

درصد رسیده است
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آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شرکت کلار صنعت جنوب ســهامی خاص به شماره ثبت 2۳۵۱۴ 
و شناسه ملی ۱02۶0۴۴۳220 به اســتناد صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده 

مورخ 0۷/0۳/۱۳۹۸ تصمیمات ذیل اتخاذ شد:

 محل شــرکت از واحد ثبتی اصفهان به واحد ثبتی فلاورجان به نشــانی اســتان 
اصفهان ، شهرستان فلاورجان ، بخش مرکزی ، شهر ابریشم، محله حسن آباد ، بلوار 
الغدیر ، کوچه خرداد ، پلاک 0 ، طبقه اول به کدپستی ۸۱۷۸۹۵۱۹۵۶ انتقال یافت 

و ماده ۴ اساسنامه اصلاح شد.

 اداره کل ثبت اســناد و املاک اســتان اصفهان اداره ثبت شــرکت ها و موسسات 
غیرتجاری اصفهان )۵۵2۳۴۴(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شرکت کشت و دام و آبزیان الماس سبز دنا شرکت تعاونی به شماره 
ثبت 2۸۱ و شناســه ملی ۱02۶00۶۵۶۱0 به استناد صورتجلسه مجمع عمومی 
فوق العاده مورخ 0۳/0۴/۱۳۹۸ و به استناد نامه شماره ۱002 مورخ ۱۸/۴/۱۳۹۸ 

اداره تعاون شهرستان سمیرم تصمیمات ذیل اتخاذ شد : 

محل شرکت در شهرستان سمیرم به بخش وردشت ، دهســتان وردشت ، روستا 
حسین آباد، جاده ســمیرم ، پلاک 0 ، طبقه همکف کدپســتی ۸۶۸۹۱۵۷۴۸۴ 

انتقال یافت.

 اداره کل ثبت اســناد و املاک استان اصفهان مرجع ثبت شــرکت ها و موسسات 
غیرتجاری سمیرم )۵۵2۳۴۷(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شــرکت تعاونی چرخهای گردان به شــماره ثبت 2۳۸۸ و شناسه 
ملی ۱02۶0220۳۳۸ به استناد صورتجلســه مجمع عمومی عادی سالیانه مورخ 
۱۸/0۳/۱۳۹۸ و نامه شــماره ۴۴۶۵۱ مورخ 0۶/0۵/۱۳۹۸ صــادره از اداره تعاون 
شهرســتان اصفهان تصمیمات ذیل اتخاذ شد : - ســیدعلی قاضی عسگر کدملی 
۱2۸۵۵0۱۵۱۹ ، سیدناصر محدث فروشــانی کدملی ۱۱۴۱۵۳2۳۵2 و مرتضی 
میرباقرآجرپز کدملی ۱2۸۶۴۸۵۹۵۹ بسمت اعضاء اصلی هیئت مدیره ، محسن 
چپریان کدملــی ۱2۸۵۵۴20۸۸ و فاطمه عطارچی کدملــی 00۵2۸۹۳۴۳۱ 
بسمت اعضاء علی البدل هیئت مدیره برای مدت سه سال انتخاب گردیدند. - فریبا 
قاری زاده کدملی ۱2۸۱۷2۷۷۱۷ بســمت بازرس اصلی و اطهرالســادات قاضی 
عسکر کدملی ۱2۹2۳۵۵۷۳۵ بسمت بازرس علی البدل شرکت تعاونی برای مدت 
یکســال انتخاب گردیدند. - ترازنامه و صورتهای مالی منتهی به 2۹/۱2/۱۳۹۷ به 
تصویب مجمع عمومی رسید. - آخرین رقم ســرمایه مبلغ پنج میلیارد ریال اعلام 

گردید.
 اداره کل ثبت اســناد و املاک اســتان اصفهان اداره ثبت شــرکت ها و موسسات 

غیرتجاری اصفهان )۵۵۳۸۳۳(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شرکت تاکسی تلفنی دوست داران آزادی شرکت با مسئولیت محدود به 
شماره ثبت ۱۴۸۵ و شناسه ملی ۱02۶0۱۸۷۱۹۸ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی 

فوق العاده مورخ ۱۱/0۴/۱۳۹۸ تصمیمات ذیل اتخاذ شد :

 نام شــرکت به تاکســی تلفنی دانش دوســتی نجف آباد تغییر یافت و مــاده مربوطه 
اساسنامه به شرح فوق اصلاح گردید.

 مرکز اصلی شرکت در واحد ثبتی نجف آباد به نشانی تاکسی تلفنی دانش دوستی نجف 
آباد کدپستی ۸۵۱۴۷۸۹۵۹۴ تغییر یافت و ماده مربوطه اساسنامه به شرح فوق اصلاح 

گردید.

 اداره کل ثبت اســناد و املاک اســتان اصفهان مرجع ثبت شــرکت ها و موسســات 
غیرتجاری نجف آباد )۵۵۳۸۳۷(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شــرکت تعاونی چرخهای گردان به شــماره ثبت 2۳۸۸ و شناسه ملی 
۱02۶0220۳۳۸ به اســتناد صورتجلســه هیئت مدیره مــورخ ۱۹/0۳/۱۳۹۸ و نامه 
شماره ۴۴۶۵۱ مورخ 0۶/0۵/۱۳۹۸ صادره از اداره تعاون شهرستان اصفهان سیدعلی 
قاضی عســگر کدملی ۱2۸۵۵0۱۵۱۹ بســمت مدیرعامل و منشــی هیــات مدیره ، 
ســیدناصر محدث فروشــانی کدملی ۱۱۴۱۵۳2۳۵2 بســمت رئیس هیات مدیره و 
مرتضی میرباقرآجرپز کدملی ۱2۸۶۴۸۵۹۵۹ بســمت نایب رئیس هیئت مدیره برای 

مدت سه سال انتخاب گردیدند.
کلیه اسناد مالی و تعهدآور با امضاءِ مدیرعامل و رئیس هیئت مدیره و در غیاب ایشان با 

امضاء نایب رئیس هیات مدیره همراه با مهر شرکت تعاونی معتبر میباشد. 
اسناد عادی و اداری با امضاء مدیرعامل و در غیاب ایشان با امضاء رئیس هیئت مدیره و 

مهر شرکت تعاونی معتبر خواهد بود.
 اداره کل ثبت اسناد و املاک استان اصفهان اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری 

اصفهان )۵۵۳۸۳۴(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شــرکت توســعه و تجارت بین الملل ماهان مهر آفرین ایرانیان با 
مسئولیت محدود به شماره ثبت ۱2۴2 و شناسه ملی ۱۴0002۵۳2۶۳ به استناد 

صورتجلسه هیئت مدیره مورخ 2۵/02/۱۳۹۸ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : 

مرکز اصلی شرکت به اســتان اصفهان ، شهرســتان آران و بیدگل ، بخش مرکزی 
، شهر آران و بیدگل، کوی بهار ، کوچه شــهیدعباس غیرتی ]حجاب ۱۸[ ، کوچه 
بهارنهم]شهید علیرضا صدیق[ ، پلاک 0 ، طبقه منفی ۱ کدپستی ۸۷۴۱۶۸۶۱۵۳ 

تغییر یافت و ماده مربوطه در اساسنامه بشرح فوق اصلاح گردید.

 اداره کل ثبت اســناد و املاک استان اصفهان مرجع ثبت شــرکت ها و موسسات 
غیرتجاری آران و بیدگل )۵۵2۳۴۳(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی اصلاحی شرکت توسعه و تجارت بین الملل ماهان مهر آفرین ایرانیان 
با مسئولیت محدود به شماره ثبت ۱2۴2 و شناسه ملی ۱۴0002۵۳2۶۳ 
به اســتناد درخواســت هیئت مدیره مورخ 2۵/02/۱۳۹۸ آگهی تأسیس 
شرکت فوق به شــرح ذیل جهت درج در روزنامه رســمی اعلام می گردد: 
آگهی تاسیس شــماره 2۳۶۱ مورخ ۳۱/2/۹۱ شــرکت خدماتی بازرگانی 
مهرآفرین کویر کاشان بامسئولیت محدود در تاریخ ۳۱/2/۹۱ تحت شماره 
۱2۴2 و شناسه ملی ۱۴0002۵۳2۶۳ در این اداره به ثبت رسیده و خلاصه 
شرکتنامه آن به شــرح زیر جهت اطلاع عموم آگهی می شود: ۱- موضوع 
شــرکت: انجام کلیه امور بازرگانی و تجاری طبق مقررات ، واردات و خرید 
کالاهای مجاز از منابــع داخلی و خارجی، صادرات مجــدد و فروش آن به 
مصرف کننــدگان داخلی و خارجی و .... بقیه به شــرح ماده 2 اساســنامه 
2- مرکز اصلی شــرکت: آران و بیدگل ـ خیابان جمهــوری- روبروی اداره 
منابع طبیعی کدپستی: ۳۵۵۶۱-۸۷۴۱۷ ۳- سرمایه شرکت : مبلغ دوازده 
میلیون ریال می باشــد که تماماً نقدی اســت و در اختیار مدیر عامل قرار 
گرفت. ۴- مدیران و دارندگان حق امضا : آقــای حمیدعبداله پور بیدگلی 
عضو و به ســمت رئیس هیئت مدیره و آقای منصور محمدرضایی بیدگلی 
عضو و به ســمت نائب رئیس هیئت مدیره و مدیر عامل شرکت برای مدت 
نامحدود انتخاب شدند . کلیه اوراق و اسناد تعهدآور شرکت با امضای مدیر 

عامل منفرداً همراه بامهر شرکت معتبر خواهد بود . 

رئیس اداره ثبت اســناد و املاک آران و بیدگل عباس عباس زادگان اداره 
کل ثبت اسناد و املاک اســتان اصفهان مرجع ثبت شرکت ها و موسسات 

غیرتجاری آران و بیدگل )۵۵2۳۴2(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شــرکت اتحادیه تولیدی توزیعی شــرکت هــای تعاونی 
درب و پنجره ســازان استان اصفهان به شــماره ثبت ۴۹۸۴ و شناسه ملی 
۱02۶02۶۱۳۳۷ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی عادی سالیانه مورخ 
0۶/0۴/۱۳۹۸ و نامه شماره ۱۹2۳۶ مورخ ۱۹/0۴/۱۳۹۸ اداره تعاون کار و 

رفاه اجتماعی اصفهان تصمیمات ذیل اتخاذ شد : 

صورتهای مالی و گزارش حسابداری سال مالی ۱۳۹۷ به تصویب رسید . 
آخرین مبلغ سرمایه ۱۵0۷۹۴00000 ریال به تصویب رسید.

 شــرکت تعاونی درب و پنجره ســازان نجف آباد و حومه به شناســه ملی 
۱02۶002۵۹2۳ بــه نمایندگی هاشــم روح اله نجف آبــادی به کدملی 
0۱0۹2۹۴۷۸۹ وشرکت تعاونی درب و پنجره سازان پروفیل و آلومینیوم 
و ســایر فلزات فلاورجان به شناســه ملی ۱02۶0002۱۴۱ به نمایندگی 
عبدالحمیــد جهانگیــری به کدملــی ۱۱۱۱۴۴۵۸۳۴وشــرکت تعاونی 
درب و پنجره سازان دهاقان و حومه به شناســه ملی ۱02۶00۳۴۶۱۶ به 
نمایندگی محمــد فاتحی دهاقانی بــه کدملــی ۵۱2۹۵۸۸۶۳0 بعنوان 
بازرسان اصلی و شرکت تعاونی درب و پنجره ســازان نائین به شناسه ملی 
۱02۶00۱۴۶۴0 به نمایندگی علی اکبر عابدی جــلال آبادی به کدملی 
۱2۴۹۶0۹۷۱2بعنوان بازرس علی البدل برای مدت یک سال مالی انتخاب 

گردیدند .

اداره کل ثبت اسناد و املاک استان اصفهان اداره ثبت شرکت ها و موسسات 
غیرتجاری اصفهان )۵۵2۳۴۵(

آگهی تغییرات شرکت

آگهی تغییرات شرکت یکتا توســعه اصفهان شرکت با مسئولیت محدود به شماره 
ثبت ۱۹۸۴ و شناسه ملی ۱02۶0۵۶۳2۸۳ به استناد صورتجلسه مجمع عمومی 

فوق العاده مورخ 2۶/0۹/۱۳۹۷ تصمیمات ذیل اتخاذ شد : 

شعبه شرکت به آدرس استان اصفهان - شهرستان اصفهان- بخش مرکزی-شهر 
اصفهان-محله خرم-کوچه گلبرگ- خیابان خرم-پلاک ۱0۹ - ساختمان صفویه 
- طبقه دوم - واحد 202 – کدپســتی ۸۱۸۳۷۱۵۵۷۵ - تلفــن ۳2۴022۱۶ به 

مدیریت آقای محسن مظاهری به کدملی ۱2۸۹2۵2۹۱2 تعیین گردید.

 اداره کل ثبت اســناد و املاک استان اصفهان مرجع ثبت شــرکت ها و موسسات 
غیرتجاری فلاورجان )۵۵2۳۴۶(

رونوشت آگهی حصروراثت

حسین حسین زاده خوراســگانی داراي شناسنامه شــماره ۱۱0  به شرح دادخواست 
به کلاســه ۱۳۷2/۹۸ ح ۵۴ از این شورا درخواســت گواهي حصروراثت نموده و چنین 
توضیح داده که شــادروان حبیبه سلطان حسین زاده خوراســگانی بشناسنامه ۴۷۹۳ 
درتاریخ ۱۳۹۵/۸/۹ اقامتگاه دائمي خود بدرود زندگي گفته ورثه حین الفوت آن مرحوم 

منحصراست به ۵ فرزند پسر به اسامي:
۱-  حسین حسین زاده خوراسگانی به ش ش ۱۱0 نسبت با متوفیه فرزند)پسر( .

2-حسن حسین زاده خوراسگانی به ش ش 2 نسبت با متوفیه فرزند) پسر( .
۳-احمد حسین زاده خوراسگانی به ش ش ۶ نسبت با متوفیه فرزند) پسر( .

۴- قربانعلی حسین زاده خوراسگانی به ش ش ۷ نسبت با متوفیه فرزند) پسر( .
۵-  اکبر حسین زاده خوراسگانی به ش ش ۷۹۵۴ نسبت با متوفیه فرزند) پسر( .

و غیر از نامبردگان فوق وارث دیگری ندارد.
اینک با انجام تشــریفات مقدماتي درخواســت مزبور را در یک نوبت آگهي مي نماید تا 
هرکسي اعتراضي دارد و یا وصیتنامه از متوفي نزد او باشد از تاریخ نشر نخستین آگهي 

ظرف یک ماه به شورا تقدیم دارد والا گواهي صادرخواهد شد.
رییس شعبه ۵۴ شوراي حل اختلاف. م الف/

 گزارش

  نوســان: دکتر محمــد علی  
ســهمانی اصل مدیرعامل بانک 
رفاه کارگــران و هیــات همراه ۶ 
مردادماه ضمن حضــور در ذوب 
آهن اصفهان بــا مهندس منصور 
یــزدی زاده مدیرعامل شــرکت 
دیدار و از خط تولیــد ریل بازدید 

کردند .
مهندس یــزدی زاده مدیرعامل 
شــرکت به رشــد تولید در چهار 
ماهه اخیر در ذوب آهن اصفهان اشاره کرد و گفت : ۸۵ درصد تولید فولاد 
در دنیا به صورت کوره بلند است و این موضوع در ایران به دلیل وجود گاز 
طبیعی به روش قوس انجام می گیرد که این تفاوت باعث رشــد هزینه 

شرکت شده است . 
وی یکی از معضلات ذوب آهن را عدم تامین سنگ آهن دانست و یاد آور 
شد : صادرات ســنگ آهن باعث عدم پایداری تامین مواد اولیه در ذوب 
آهن شده و ظرفیت تولید را کاهش داده به طوری که هم اکنون شرکت با 

۶0 درصد ظرفیت در حال کار است .
مهندس یزدی زاده به تولید محصولات جدید بــا ارزش افزوده بالاتر در 
شرکت اشاره کرد و گفت : کیفیت ، تنوع محصولات و صادرات راهکارهای 
ذوب آهن اصفهان برای برون رفت از این شــرایط اســت .وی توســعه 
همکاری بیشتر بین این دو مجموعه را خواســتار شد و افزود : ذوب آهن 
اصفهان با تولید محصولات اســتراتژیک آینده روشــنی برای خود رقم 

خواهد زد .
دکتر ســهمانی مدیرعامل بانک رفاه به تولید محصولات جدید با حاشیه 
سود مناسب در ذوب آهن اصفهان اشاره کرد و گفت : تولید ریل سرمایه 
گذاری خوبی اســت که با دور اندیشی مدیران شــرکت انجام شده و می 
تواند در عملکرد شرکت تاثیرات مثبتی داشته باشــد . وی خاطر نشان 
ساخت : تولید ریل باعث توســعه حمل و نقل عمومی و یکی از نیازهای 
کشور بود که ذوب آهن اصفهان توانست این نیاز را مرتفع نماید و از خروج 

ارز جلوگیری کند .
مدیرعامل بانک رفاه کارگران گفت : ذوب آهن اصفهان یکی از صنایع مهم 
و باسابقه کشور است . با سرمایه گذاری مناسب می توان توسعه و رشد این 
شرکت را شاهد بود . وی به حجم بالای تعاملات بانک رفاه کارگران و ذوب 
آهن اصفهان اشاره کرد و افزود : این تعاملات جای رشد دارد و این بانک 
آمادگی دارد تا مبادلات را توسعه دهد ، منابع مالی مورد نیاز را تامین کند 

و از سرمایه گزاری مولد حمایت مالی داشته باشد .

تولید ریل
 یکی از نیازهای کشور است 

مدیرعامل بانک رفاه کارگران عنوان کرد:

سرپرست دانشگاه جامع علمی کاربردی 
خبرنگار،  روز  گرامیداشت  در  اصفهان 
تعدادی  یادآور رشادت شهید صارمی و 
از دانشجویان خبرنگار شد که در ۱۵ آذر 

۱۳۸۴ به شهادت رسیدند. 
وی در تشریح فعالیت های دانشگاه علمی 
کاربردی در زمینه کارآفرینی بیان داشت: 
با هر مجموعه ای که دارای محیط واقعی 
مهارت  برای  همکاری  آماده  است،  کار 
آموزی به دانشجو هستیم. مهدی قیصری 
با اشاره به ۳۱مرکز علمی کاربردی فعال در 
اصفهان، از افزایش ۱۶ درصدی کد رشته ها 
در این دانشگاه نسبت به سال گذشته خبر 
داد و نکته مهم را حذف رشته های بدون 
مخاطب و جایگزینی رشته های جدید 
دانست. وی گفت: امسال ظرفیت پذیرش 
در مقطع کاردانی، ۱۵هزارو۶۹0نفر و در 
نفر  هزارو۴۶۵   ۱0 کارشناسی،  مقطع 
در ۳۷۶ کد رشته محل خواهد بود که 
محل  رشته  کد   ۴۶ اصفهان  استان  در 
خواهیم داشت. قیصری، پذیرش در سال 
ماموریت  براساس  را  جدید  تحصیلی 
گرایی و خوشه های شغلی اعلام کرد و 
افزود: در مقطع کاردانی، رشته های جدید 
هنرهای تجسمی، موسیقی، آواز ایرانی، 
پیرایش و آرایش زنانه، طراحی لباس و 
کارشناسی،  در مقطع  و  دبستانی  پیش 
رشته های الگوسازی پوشاک، نگارگری و 
زرنگاره، روابط عمومی الکترونیک، طراحی 
و تکنولوژی دوخت و عکاسی راه اندازی 
شده اند. همچنین با توجه به مسائل آب 

در اصفهان، در تعامل با جهاد دانشگاهی، 
عمران، شبکه  فنی  کاردانی  های  رشته 
فناوری کارشناسی  آب،  خانه  تصفیه  و 
مهندسی  و  برق  اطلاعاتی  های  شبکه 

عمران فعال هستند. 
قیصری از رشته های مدیریت تامین و 
فروش مواد غذایی، فناوری بسته بندی 
محصولات، کاردان فنی کنترل کیفی مواد 
غذایی، کاردان فنی باغبانی، گیاهان دارویی 
و معطر و تولیدات گلخانه ای در در مراکز 
گز سکه و زرین شهر نام برد و افزود: در 
مرکز علمی کاربردی شهرداری اصفهان، 
رشته آتش نشانی و روشهای نوین اطفائ 
حریق که بصورت بین المللی با همکاری 
دانشگاه کلن آلمان ارائه می شود، برحسب 

نیازسنجی است. 
وی از فعالیت دفتر "کارامش" در زمینه 
کارآفرینی، مشاوره شغلی به دانشجویان و 
حتی افراد خارج از دانشگاه خبر داد و تاکید 
کرد: تمام صاحبان محیط واقعی کار می 
توانند درخواست خود برای احداث مرکز 
آموزش  در حوزه های مختلف را به دانشگاه 

ارائه دهند.
 وی با اشاره به اقدامات صورت گرفته در 
زمینه آبیاری تحت فشار و توسعه سیستم 
های نوین آبیاری، خاطرنشان کرد: هنوز 
به هدف اصلی خود نرسیده ایم و نیروی 
کاردان و کارشناسی که در مزرعه بتواند از 
این سیستم استفاده کند، نداریم. بنابراین، 
اگر بخش خصوصی در این زمینه توانایی 
دارد، می تواند رسالت خود را برای تربیت 

نیرو در زمینه آبیاری و کشت و کار عملی سازد.
کاربردی  علمی  دانشگاه  سرپرست 
اصفهان از برگزاری 2 المپیاد ورزشی در 
قالب مسابقات انفرادی و تیمی خبر داد 
که دانشجویان اصفهان موفق به کسب 
۱۴مدال طلا، ۹ مدال نقره و ۳ برنز شده اند. 
ضمن آنکه دختران، مقام اول کشور را برای 

استان اصفهان به ارمغان آورده اند.
جشنواره  برگزاری  از  قیصری  مهدی 
های حرکت، رویش، آثار و فعالیت های 
آزاداندیشی  های  کرسی  دانشجویان، 

علمی  دانشگاه  در  مختلف  اردوهای  و 
کاربردی صحبت کرد و سرمایه گذاری 
ورزشی،  المپیادهای  برگزاری  بمنظور 
مسابقات قرآنی و دانشجویی مختلف را با 
هدف ارتقای روحیه دانشجویان عنوان کرد. 
وی در ادامه، با تاکید بر نیازسنجی شغلی 
و مهارت آموزی، حمایت از فعالیت های 
پژوهشی و فناوری را در راستای تربیت 
و  کارآفرین  است  قرار  که  دانشجویانی 
کارفرما باشند، بیان کرد و برگزاری رویداد 
شتاب در صنعت فولاد و رویداد شتاب در 

زمینه نمک در آران و بیدگل را اقداماتی 
در حوزه فناوری دانست. وی گفت: تا پایان 
برنامه ششم، باید ۳0 درصد آموزش ها در 
حوزه مهارتی باشند و این در حالی است 
که امروز فقط ۱۶درصد از دانشجویان در 
زمینه مهارتی تحصیل می کنند که حاکی 

از فاصله زیاد ما با برنامه ششم است.
کاربردی  علمی  دانشگاه  سرپرست 
اصفهان، شروع ثبت نام در مقطع کاردانی 
را 2۷ مرداد و در مقطع کارشناسی، 2 

شهریور اعلام نمود.

دانشــگاه جامــع علمــی کاربــردی اصفهــان بــا ۳۱ مرکــز فعــال، در 
گفت وگو

گروه   شهری
ــی و در ۱٥۰  ــع کاردان ــل در مقط ــته مح ــد رش ــر۹۸ در ۲۲۶ ک مه
کدرشــته محــل در مقطــع کارشناســی با توجــه به نیازســنجی و مهــارت آمــوزی در 

کارآفرینی، دانشجو پذیرش می کند.

رویکرد دانشگاه جامع علمی کاربردی:

نیازسنجی، مهارت آموزی و کارآفرینی



می شـد حـدس زد کـه » تنِ زن « دیر یا زود سیاسـی می شـود. یکی از 
مسـتعدترین گزینه ها برای سیاسـی شـدن در تاریخ عصر جدید ایران، 
تـن زن بـود و اتفاقـاً تـا به خـود آمد )شـاید هم پیـش از آنکـه اصلًا به 

خود آمده باشـد(، سیاسـی شـده بود. 
امـا بـر خـلاف اینکه معمـولاً تصور می شـود انـدام زن پـس از انقلاب و 

در پـی قانون حجاب سیاسـی شـد.
 بایـد یـادآوری کرد، از دوران پهلوی اول تن زن سیاسـی شـده بود و در 
دوران پهلـوی دوم نیـز یکی از عناصر اصلی در سیاسـت های بیان شـده 
و بیان ناشـدۀ حکومـت، تـن زن بـود. تأکیـد می کنـم، نه » خـود زن « 
، بلکـه »تـن زن«؛ یعنـی جسـمانیت او. بعید اسـت که بتـوان ادعا کرد 
پـس از چهل سـال مسـئلۀ حجـاب در ایـران حل شـده اسـت؛ که اگر 
حـل شـده بـود به ایـن همه طـرح و برنامۀ سـخت و نرم بـرای ترویج و 

تثبیـت و تحکیـم آن نیـاز نبود. اما چرا تن زن سیاسـی شـد؟
در گسـترۀ یـک ملـت و کشـور، پدیده هـای پرشـماری وجـود دارد که 

سیاسـی شـدن هـر یـک از آن ها اصـلًا تصادفی نیسـت. 
تصادفـی نیسـت کـه در ایـران یهودیـان به مسـئله ای سیاسـی تبدیل 
نشـدند، امـا بهاییان شـدند؛ در مقابـل در غرب، یهودیان بـه بزرگ ترین 
»دیـو سیاسـی« در ایدئولـوژی فاشیسـتی تبدیـل شـدند. و تصادفـی 
نیسـت که در ایران دو مسـئلۀ اساسـیِ »تولید« و »سـرمایه« سیاسـی 
نشـد، امـا در غـرب »تولیـد« و »سـرمایه« بـه اصلی تریـن موضـوع 
دعواهای سیاسـی بدل شـد. در ایران »نژاد« مسـئله ای سیاسـی نشـد، 
ـ نـژاد به امری سیاسـی بدل  ــ بیـش از همـه در آلمان ـ امـا در غـرب ـ
شـد. بـه همین منـوال، در ایـران »تن زن« سیاسـی شـد، در حالی که 
غربی هـا بـا چنیـن چیـزی بیگانه انـد و بـا حیرت بـه کشـاکش هایمان 

دربـارۀ تـن زن می نگرنـد.
بـه گمـان مـن در ایـران تنها یـک درگیری بنیادیـن و فرانسـلی وجود 
دارد، کـه آن درگیـری میـان دین بـاوری و دنیابـاوری )سکولاریسـم( 

اسـت؛ موضـوع دعوا چیسـت؟ 
»مدرنیتـه« )تجـدد(. همۀ دعواها و کشـاکش های دیگر فرعی اسـت. به 
همیـن دلیل منازعـۀ میان دیـن و سکولاریسـم را »ابَرَمنازعه«ی تاریخ 
سیاسـی و اجتماعـی ایـران می نامـم. در ایـن میـان، اتفاقـاً اول طـرف 
سـکولار ناگهان تن زن را سیاسـی کرد؛ یعنی وقتی کوشـید جسمانیت 
زن را از شـمول قواعـد عرفـی و دینی خارج کنـد و جایگاهی برُون دینی 
بـه تن زن بخشـد. حتمـا می دانید منظـورم دوران پهلوی اول و کشـف 

حجاب اسـت. 
نگـرش سـکولارها این بـود که در دولت مـدرن، همۀ شـهروندان آزادند 
و زن نیـز بایـد آزاد شـود و شـرط آن بازگردانـدن مالکیت جسـم زن به 

خودش اسـت.
فُـرم جدید زن، ظاهر مدرن و جسـمانیت مستقل شـده اش مانند مُخمّر 
مدرنیتـه عمـل می کرد و محتـوای مـدرن را به درونی تریـن بخش های 
جامعـه می بـُرد. جسـم آزادشـدۀ زن ماننـد سـرباز گمنـام مدرنیتـه بـا 
وجـود خـود امر مـدرن را اشـاعه مـی داد و سیاسـتگذارانِ فرهنگی نیز 
کـه بـرای حاکمیـت سـکولار خود بـه فرهنـگ سـکولار نیاز داشـتند، 
آگاهانه و بدون افشـای این مسـئله، این جسـمانیت آزادشـده را ترویج 

می دادنـد.
 امـا جنـاح مقابـل، یعنـی دین گرایـان، آن قـدر خـام نبودند کـه به این 
بـازی پـی نبرنـد و نفهمنـد چه ترفنـدی در پس تـنِ زن، چونـان مهرۀ 

شـطرنج سیاسـی، نهفته است...
بـه ایـن ترتیب، تن زن که پیش تر سیاسـی بود، پس از انقلاب سیاسـی 
مانـد و سیاسـی تر شـد و همـان نقشـی را کـه پیش تـر برایـش تعریف 

کـرده بودنـد، اکنون به شـکلی معکوس عهده دار شـد.
 همان طور که جسـمانیت آزادشـدۀ زن »سـرباز ناپیدا«ی مدرنیته بود، 
اکنون جسـم محجب شـدۀ زن » سـرباز پیـدا«ی یزدان سـالاری و دین 

مداری شـد.
در واقـع آنچـه باعث می شـود تن زن و قانون نمادیـن آن، یعنی حجاب، 
چنیـن سرسـختانه پیگیـری شـود، فقـط اجـرای یـک قانون اسـلامی 
نیسـت. بلکـه حجـاب و محدودسـازی انـدام زن، بخشـی از مقاومت در 
برابـر مدرنیته اسـت؛ مدرنیتـه ای که اندام زن را به مسـئله ای غیردینی، 

غیرمعنـوی، غیرعرفانـی و در یـک کلام سـکولار تبدیل می کند.
امـا آیـا تـن زن در نظام سـنت ها و در جهـان دینـی واقعاً تا ایـن اندازه 
مهم اسـت که لازم باشـد این طور سیاسـی شـود و حتی هزینۀ سیاسی 

هنگفتـی بابت آن به دنیای سیاسـت تحمیل شـود؟ 
نـه! تـن زن فی نفسـه آن قـدر مهـم نیسـت، اما وقتـی به نمـادِ مقاومت 
تبدیـل می شـود، چونـان پرچمـی اسـت کـه بایـد افراشـته بمانـد. اگر 
بـه تبلیغـات حجـاب دقت کنیـد، اتفاقـاً بر وجـه نمادیـن آن بیش تر از 

محتـوای اصلـی اش تأکید می شـود.
تـا وقتـی از ایـن منظـر به مسـئلۀ حجـاب در ایران نـگاه نکنیـم، به راز 

ایـن دعـوا پـی نمی بریم. 
امـا انگار سیاسـی کردن انـدام زن، برای هر دو سـوی ایـن دعوا بیش تر 

دردسـر و هزینه در پی داشـت تا فایده.
 ترومایـی کـه قانـون کشـف حجـاب ایجـاد کـرد، بـه جریـان سـکولار 
آسـیب بسـیار بیش تـری زد تـا بـه دین سـالاری؛ همان گونـه کـه انگار 

قانـون حجـاب بیشـتر بـه ترویج سکولاریسـم منجر شـد.

به اخبار زیر توجه کنید:
“مدیر سابق فرودگاه همدان به اتهام 
تدلیس در معاملات فرودگاه همدان به 
مبلغ ۹.۵۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال، محکوم 
به تحمل ۵ ســال حبــس تعزیری 
درجه ۵ و بــه اتهام ارتشــاء به مبلغ 
۷۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال، به تحمل ۱۰ سال حبس تعزیری درجه ۴ و 

جزای نقدی به مبلغ ۷۰۰.۰۰۰.۰۰۰ ریال محکوم گردیده است”.
“بهروز ریخته گران به ۱۵ سال حبس محکوم شد”.

مدیر سابق فرودگاه همدان به ۱۵ سال حبس محکوم شده است و 
بهروز ریخته گران هم به ۱۵ سال حبس!!

حجم دزدی مدیر فرودگاه کمتر از یک میلیارد تومان بوده است و 
حجم دزدی بهروز ریخته گران بیش از ۱۰۰۰میلیارد تومان! البته 
جنبه های رسانه ای قابل توجهی در همین داستان هم وجود دارد، 
از جمله اینکه دزدی یکی با صفرهای متعدد به نمایش در می آید و 

دزدی دیگری با حروف بیان می شود!
 Crime and گری بکر نوبلیســت اقتصاد برای اولین بار بحث

Punishment را در اقتصاد خرد مدلسازی کرد.
 مبنای این مدل های کلاســیک در مقایسه هزینه ارتکاب جرم با 
فایده آن است. بنابراین اگر قانونگذار می خواهد مانع ارتکاب جرمی 
بشود باید کاری کند که »هزینه انتظاری« ارتکاب، بیشتر از »فایده 

انتظاری« آن باشد. 
حساب هزینه-فایده در مورد جرم های فوق چه سیگنالی به افراد 

می دهد؟
در عین حال اصولا باید مجازات ها وابسته به جرم باشند، نه اینکه 

چه کســی جرم را مرتکب می شــود. مجازات ها به افراد یک 
جامعه سیگنال می دهند که چه کارهایی را نباید بکنند و چه 

کارهایی را بکنند! 
سیگنالی که دو خبر فوق می دهد به نظر شما چیست؟

حال به این خبر دیگر نیز توجه کنید:
پزشکان تا سقف درآمد ۳۲۰ میلیون تومان در سال از دادن مالیات 
معاف شدند. )یعنی تقریبا درامد ۳۰ میلیون تومان در ماه(  و البته 
معلم ها با درآمد ۳۰ میلیون تومان در سال کماکان باید مالیات دهند.

وضع مالیات روی یک محصول یا خدمت به این معناست که از نظر 
سیاستگذار آن محصول باید کمتر تولید و مصرف شود! مثلا معمولا 
در کشورهای مختلف روی سیگار و مشروبات الکلی مالیات بسته 
می شود چرا که استدلال می شود مصرفشان برای جامعه مضر است.  
حال سیگنالی که این نظام مالیاتی در رابطه با شغل شریف معلمی 

می دهد چیست؟
هر دو مورد فوق نمونه هایی از ناهمگنی در حکمرانی هستند!

این نشان می دهد که فکر منسجمی پشت نظام حکمرانی وجود 
ندارد و اگر در مهندسی و مثلا صنعت خودرو ۳۰ سال از دنیا عقب 

هستیم، در علوم انسانی ۳۰۰سال عقب هستیم! 
پیشنهادی برای بهبود:

سیستم دچار مشکل فوق است ولی بازخورد مناسب داده نمی شود. 
به همین منظور باید ســامانه ای راه اندازی شود که در آن اینگونه 
ناهمگنی های فاحش کنار هم گذاشته شده و مقایسه شوند. پیدا 
کردن ناهمگنی ها را هم  می توان به عهده آحاد جامعه گذاشت! 
راه اندازی چنین سامانه ای می تواند یک موفقیت کوچک )یا حتی 

بزرگ( به حساب بیاید!

   فریدصلواتی

سال پنجم
شماره  نود و دو
۱۵ مرداد ۱۳۹۸
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 صاحب امتیاز و مدیر مسئول: مجید محققیان
زیر نظر شورای سردبیری
   صفحه آرایی: نوسان

 چاپ: آینده

 آدرس: اصفهان، خیابان دانشگاه کوچه شماره ۵ 
ساختمان مرکز آموزش بازرگانی

 صندوق پستی: ۸۱۵۸۹۸۱۸۶۵
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فرید موسوی، نماینده مجلس درباره حذف یارانه پرُدرآمدها گفت: »نگاه های جزیره ای دستگاه ها 
 شناسایی خانوار ها را با چالش جدی مواجه کرده و درباره ۱0میلیون نفر در کشور هیچ اطلاعات 
ثبت شده ای نداریم.«  به گفته او، تشکیل کارگروه حذف یارانه افراد پردرآمد در تبصره ۱۴ 
بودجه آمده که به دولت دیکته شده است .   او افزود: حذف هر دهک به قیمت سال ۹۷ حدود 
۴ هزار میلیارد تومان می تواند به درآمد های کشور کمک کند، بنابراین با  توجه به الزام تبصره 
۱۴ برای حذف ۳ دهک، حذف این دهک ها حدود ۱2 هزار میلیارد تومان درآمدزایی دارد .

مراحل آزمایش یک نوع عینک هوشمند برای نابینایان غیرمادرزاد که به آنها کمک می کند 
تا دوباره قدرت  دیدن و خواندن را به دست بیاورند در دو شهر ایالات متحده آغاز شده 
است  .  »چشم بایونیک« که ساخت آن توسط شرکت پاریسی  Pixium Vision  آغاز 
شد، متشکل از یک عینک و  یک دوربین جای گذاری شده در آن است. تصاویر گرفته شده 
توسط دوربین به میکروچیپی که در شبکیه بیمار  کاشته شده ارسال می شوند. در ادامه 
این سیگنال ها به سیگنال های الکتریکی تبدیل شده و توسط مغز قابل  درک خواهند بود . 

عینک هوشمندی برای نابینایان۱۰میلیون ایرانی هیچ اطلاعات ثبت شده ای ندارند!

"بودن " 
به جای "داشتن"

سرباز پیدا و ناپیدای 
مـدرنـیـتـه

  هفته نامه
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پیامبر اکرم )ص( 

هرکس آبروی مؤمنی را حفظ کند، بدون 
تردید بهشت بر او واجب شود. 
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درست است برای ساختشان هزینه 
بسیار شده ولی به نظر داش فرید اگر 
کمک  کنند،  خرابشان  الان  همین 
خدای  اینکه  بر  کنند  می  بسیاری 
نکرده آیندگان اینگونه فکر نکنند که 
براستی این نسل که به ادعای خود 
صاحب تمدن و فرهنگ بوده اند؛ در 
چه حال و احوالی می زیسته اند که 
حتی برای راحتی خود و اصول درست 
شهرسازی هیچ فکری به حال خود 

نکرده اند؟
آن ها که این پروژه ها را مدیریت 
کرده اند آیا به این فکر نکرده اند، 
خود که هیچ، شاید روزی روزگاری 
فرزندانشان قرار نیست در این شهر 

زندگی کنند؟
توریست هایی که به این شهر سفر
 می کنند چه درباره ما فکر می کنند؟

اگر گذرتان به شهر داش فرید اصفهان 
افتاده باشد، صددرصد چشمتان به 

این سه پروژه افتاده است. 
دیدن این پروژه ها هم برای بسیاری 
سوال به وجود آورده و هم از دیدنشان 

بسیاری زجر می کشند .
برج  خمینی،  امام  طبقه  دو  اتوبان 
جهان نما و میدان امام علی سه پروژه 
ایی هستند که روزگاری باید کسانی 
که پشت این سه پروژه بودند جوابگوی 

مردم اصفهان و ایران باشند.
و  جهانی  است  شهری  اصفهان 

توریستی.
چرا وقتی پروژه ای درونش تعریف 
وجودش  تخصصی  بی  شود  می 

هویداست؟
در کجای دنیا سراغ دارید ،مدیران 
شهری ورودی شهرشان را با اتوبان 
دو طبقه ساخته اند تا از آن بالا همه 
نازیبایی های شهرستان را به نمایش 

گذارند؟
کجای جهان سراغ دارید مدیرانی که 
شهرشان جنبه توریستی داشته برجی 
را چون برج جهان نما در مرکز شهر و 
کنار عمارت های تاریخی ساخته اند 
که اصول شهرسازی شهرتاریخی آنها 

را زیر سوال برند؟ 
البته داش فرید صلواتی نمی خواهد 

علت بی رونقی این برج را بگوید
کنار  میدانی  است  سال  چندین 
مسجد جامع اصفهان ساخته شده به 

نام امام علی )ع(!. 
میدانی خالی و متروکه، که هزاران 
برنامه درون آن برگزار می شود تا از بی 
رونقی درآید؛ ولی امان از دل غافل که 
برخی نمی خواهند از خواب خرگوشی 
بیدار شوند که وقتی پروژه ای فکر 
اساسی پشت آن وجود ندارد، آخر و 

عاقبتش غیر این نخواهد بود .
متاسفانه بیشتر مسئولین ما به "بودن 

" اهمیت می دهند تا به "داشتن"
چه روزگار دردناکی است این روزها 
را  وقتی که ملت قیمت همه چیز 
را  چیز  هیچ  ارزش  ولی  می دانند 

نمی دانند.

جامعه پزشکی ایران متهم است زیرا:
اول: پزشکان سوگند خورده اند درمان انسانها 
را در اولویت قرار دهند؛ اما اکثر پزشکان ایرانی 
ثروتمند شدن را در اولویت قرار می دهند. پایه 
های این سوگند دروغ از زمان کنکور و انتخاب 
رشته شروع می شود و داوطلبان با نیت پولدار 

شدن به رشته پزشکی هجوم می آورند.
آیا می دانید دندانپزشکی و تخصصهایی مانند قلب و ریه به دلیل پولساز 
بودن بیشترین داوطلبان سوگند خورده را به خود جذب می کند اما 
بیماریهای عفونی به دلیل اینکه عموما بیماری افراد فقیر است هوادار 

چندانی ندارد؟

دوم: آیا می دانید برخی از پزشکان ایرانی با خرید دستگاههای پزشکی از 
سی. تی. و سونوگرافی گرفته تا ام. آی. آر. و حتی خرید سهام بیمارستان 
ها به طمع ثروت اندوزی خود ادامه می دهند؛ درحالی که در کشورهای 
توسعه یافته پزشکان حق سرمایه گذاری و پول در آوردن از چنین مواردی 

را ندارند؟ 

سوم: آیا می دانستید در اکثر کشورهای توسعه یافته پزشکان از بیمارستان 
حقوق ماهیانه می گیرند و بازار مطب زدن و بیماران را به مطب کشاندن 

خاص ایران و چند کشور عقب افتاده است؟ 

چهارم: در ایران و در چهل سال گذشته وزیران بهداشت و اکثر معاونانشان 

پزشک بوده اند. آیا می دانستید در کشورهای عضو اتحادیه اروپا به دلیل 
رعایت اصل "عدم تعارض منافع" هیچکدام از وزیران بهداشت پزشک 
نیستند و تنها با رعایت شرایط بسیار سخت و در موارد استثنایی وزیر 

بهداشت می تواند پزشک باشد؟

پنجم: وزارت بهداشت ایران به بهانه دلایل امنیتی آمار عملکرد حوزه درمان 
را ارایه نمی دهد اما شواهد حاکی از آن است که پزشکان پول پرست ایرانی 
رکوردار بیشترین تعداد ارجاعات کلینیکی و پاراکلینیکی و جراحیهای 
بی مورد هستند. آیا می دانستید قبول نداشتن جواب آزمایشات و دستور 
تکرار آن که در ایران عادی شده در کشورهای دیگر جرم است و پزشکی که 

چنین کاری کند محکوم میشود.

ششم: پزشکان با تشکیل سازمانی مافیایی به نام "سازمان نظام پزشکی" 
امتیازات و انحصاراتی را به خود اختصاص داده اند که کمتر صنفی از آن 

برخوردار است.
 آیا می دانید این سازمان در چند دهه گذشته با لابی گری در مجلس، قوه 
قضاییه، شهرداری و سایر دستگاههای دولتی از بزرگترین دلایل اجحاف به 

حقوق بیماران بوده است؟

هفتم: پزشکی از محترمترین مشاغل در جهان است زیرا پزشکان زندگی 
سختی را انتخاب کرده اند که خود را وقف دیگران کنند و به دنبال مال 
اندوزی نباشند.  آیا می دانید در ایران شغل دوم اکثر پزشکان دلالی، بسازو 

بفروشی و واردات کالا و لوازم است؟

هشتم: آیا می دانید فقط در ایران کودک زیر دوسال که به دلیل اشتباه 
کادر پزشکی جان خود را از دست داده است؛ ۴0 درصد مقصر دانسته می 
شود و خانم دندانپزشکی که کودکی را خفه کرده به کار خود ادامه می 
دهد تا دومی را هم به کما ببرد.  آیا می دانید حتی خانواده کیارستمی هم 
نتوانستند پزشک مقصر را محکوم کنند زیرا سیستم دادرسی در جرایم 
پزشکی منصفانه نیست و برای مثال بیش از اینکه بیمار در کمیسیون 

پزشکی آشنا داشته باشد احتمالا پزشک متهم آشنا دارند؟

نهم: سالها پزشکان به ما گفتند پول کاغذی آلوده به هزاران میکروب 
است و بلافاصله بعد از دست زدن به آن دستهای خود را بشویید؛ آیا می 
دانید پزشکان تنها صنفی هستند که هنوز قبول نکرده اند در مطبها و 
آزمایشگاههای خود که احتمال آلودگی در آنجا بسیار زیاد است کارتخوان 

قرار دهند فقط برای اینکه معلوم نشود مالیات درآمدشان چقدر است؟

دهم: فکر اینکه از طریق مجلس اجحاف جامعه پزشکی را کمرنگ کنید از 
سر بیرون کنید؛ زیرا اعضای کمیسیون بهداشت و درمان همگی پزشک 
هستند و سایر نمایندگان هم داشتن روابط خوب با چند بیمارستان و 
متخصص خوب قلب و ریه را به پیگیری خواست مردم بدبخت ترجیح می 

دهند. 
آیا می دانید همین نمایندگان در مقابل شهرکهای سلامت که در تبریز و 
اصفهان احداث شده سکوت کرده اند تا پزشکان جوان و تازه کار بعد از لت 
و پار کردن ایرانیها و وقتی که پزشک حاذق و ماهری شدند بروند و اعراب 

پولدار را دوا و درمان کنند؟

جامعه پزشکی ایران متهم است
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